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Més informació i presentació 
de candidatures:
Fundació Universitària del Bages
Av. Universitària, 4-6, 08242 Manresa
T. 93 877 41 79
www.umanresa.cat
festesdelallum@umanresa.cat

Avui, com al segle XIV, 
l’actitud marca la diferència

Premi 
Séquia
2023

El PREMI SÉQUIA als hereus de 
l’esperit dels manresans del segle 
XIV reconeix anualment persones 
i institucions vinculades a la Ciutat 
que destaquin per la seva actitud 
compromesa amb el benestar 
col·lectiu i per la seva capacitat 
per sobreposar-se davant de 
l’adversitat.
En definitiva, que visquin i hagin 
fet propi l’esperit que va permetre 
la construcció de la Séquia. 

Sense ser un requisit indispensable 
es valoraran de manera especial 
les candidatures que contribueixin 
a posar de relleu el treball i les 
actituds de persones o institucions 
que actuen des de l’anonimat 
i/o que són poc conegudes.
El reconeixement pretén 
ajudar a visibilitzar iniciatives 
que fan de Manresa i la seva 
àrea d’influència un lloc millor 
on viure. 

El premi té dues categories:
• PREMI SÉQUIA a persones físiques
• PREMI SÉQUIA a institucions, 

col·lectius, empreses o grups.

Les associacions, institucions 
i empreses manresanes poden 
presentar candidatures al premi, 
tant en la modalitat individual 
com col·lectiva, abans del 
31 de desembre de 2022.
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editorial

ls temps canvien. I la societat, en el dia a dia accelerat en què vivim, també. 
Parlars, menjars, aficions, músiques, balls i tradicions es barregen i s’emple-
nen de matisos. Així, el gresol sobre el qual ara també es recolza la cultura 
popular i tradicional inexorablement ha d’evolucionar i abordar perspec-
tives noves. Precisament, per continuar sent una cultura pròpia i seguir 
estant viva, a peu de carrer. Si s’advoca per hiperprotegir-ne l’essència i la 
puresa, el més probable és que quedi tan lluny d’allò que és popular que 

acabi sent inabastable i deambuli cap a l’extinció. La radicalitat, com en tants altres aspectes de la 
vida, s’acaba pagant cara. Ha passat aquell temps en què qualsevol inauguració d’establiment o acte 
ciutadà que es preués necessitava una sardana 
com a colofó. De la mateixa manera, i 
per motius també relacionats amb la 
manera d’entendre el món, ja no 
es precipita un ruc viu daltabaix 
d’un campanar en altres con-
trades. No cal. La salvatjada 
és inapropiada i gratuïta. Es 
crea una bèstia de cartró i la 
celebració es conserva amb 
tanta plenitud com es pugui. 
Aquesta acostuma a ser la 
tasca d’aquells que mantenen 
encesa la flama de la cultura 
popular: mantenir la tradició, 
els momentum i la simbologia, 
però amb prou permeabilitat perquè 
s’adapti a la modernitat sense que sigui 
excloent per a ningú.

Innegablement, defugir radicalitats i encarcaraments sovint implica haver de baixar del burro 
(aquell que es despenjava del campanar!) i canalitzar totes les iniciatives existents per bastir 
projectes i esdeveniments que posin al dia les tradicions. Potser el nombre d’entitats sardanistes, 
dansaires i aplecs ha disminuït, però enfortir-los passa per bastir esdeveniments de primer nivell 
amb la participació de tothom, que traspassin l’interès dels abnegats afeccionats Hi ha exemples 
reeixits en el cas de la tradició catalana com el món casteller. L’espectacularització, el trasllat de 
la rivalitat a les xarxes i l’impuls mediàtic que han adquirit són un referent a tenir en compte en 
alguns aspectes. També la instrumentació i la versatilitat dels compositors contemporanis i les 
cobles que engranen la dansa ja fa temps que experimenta i evoluciona més enllà del ball en tots 
els vessants. Aquest és un altre bon punt de partida. La suma d’esforços per tornar a fer Manresa 
ciutat pubilla no ha de servir per preservar essències seculars ni convertir la sardana en una 
relíquia que transita somorta cap a l’oblit. Tot el contrari. N’ha d’enaltir el fervor, renovar-ne la 
vigència connectant passat i futur. Ras i curt, ha de procurar posar la sardana al dia.

E
La sardana, 
al dia
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fa 25 anys

El número de desembre de 1997 de la revista publicava el 
reportatge central d’Isabel Luna: La llei obliga a avortar a 
Barcelona, que analitzava la problemàtica de les dones man-
resanes que volien tirar endavant un avortament. A la ciutat 
hi havia l’assessorament i el suport del Programa d’Atenció 
a la Dona (PAD) i el Punt d’Informació i Atenció a la Dona 
(PIAD), per atendre les peticions, majoritàriament de dones 
d’entre 20 i 24 anys, i l’any anterior un total de 177 bagenques 
havien avortat a Barcelona. L’autora del reportatge parlava 
amb Montserrat Margarit, assistent social del PAD, i amb 
la psicòloga Antònia Raich, del mateix centre, i també amb 
Carme Serra, del servei municipal PIAD, que feia un any que 
funcionava. Algunes dones que havien hagut d’avortar expli-
caven a la revista la seva experiència, en clíniques privades 
autoritzades. A Catalunya n’hi havia 9, i també hi havia divuit 
hospitals públics acreditats, però cap a Manresa.

El dia 7 de novembre, l’alcalde Jordi Valls i el representant 
del cap de la vila senegalesa de Bambylor, Makane Mabathie, 
signaven el protocol d’agermanament de les dues poblacions. 
Vuit dies més tard, el conseller de Política Territorial, Pere 
Macias, inaugurava l’avinguda Francesc Macià. El dia 21, la 
delegació del Col·legi d’Enginyers Industrials de Catalunya al 
Bages-Berguedà inaugurava seu a l’edifici Catalònia. I el dia 
28, Òmnium lliurava el Premi Bages de Cultura a la pedagoga 
manresana Montserrat Torra, al saló de sessions de l’Ajunta-
ment, que també acollia el lliurament dels premis Lacetània.

Es debatia sobre la impossibilitat d’avortar

Manresa s’agermanava amb Bambylor

Els tòpics manresans, 
a debat al Casino 
El dia 5 d’octubre es va fer una taula rodona, dins del 
cicle  Temes del Pou, a la  Sala d’Actes del Casino, sobre 
Manresa i els seus tòpics, amb la intervenció de Tània In-
fante, presidenta d’UBIC Manresa; Víctor Feliu, activista 
social i veïnal, i  Pere Fontanals, director del diari digi-
tal NacióManresa. Durant l’acte es va presentar la revista  
d’octubre, que dedicava el tema central a contrastar tòpics 
com la inseguretat, la brutícia, la grisor o la falta de places 
d’aparcament a la ciutat de Manresa. 

Llorenç Capdevila guanya...
L’escriptor Llorenç Capdevila, col·laborador habitual 
d’aquesta revista, va rebre el dia 23 d’octubre el 5è premi 
Ciutat de Dénia de narrativa infantil i juvenil, convocat per 
l’ajuntament i la biblioteca pública de la població de la co-
marca valenciana de la Marina Alta i dotat amb 3.000 euros, 
per La revolta dels pollastres, obra publicada diumenge ma-
teix per Andana Edicions. Capdevila va recollir el guardó a 
l’auditori del centre social d’aquesta ciutat, de mans de l’al-
calde, Vicent Grimal. En l’acte es va presentar també l’edi-
ció de l’obra, il·lustrada per Robert Garcia. La revolta dels 

pollastres és una novel·la pensada per a nens d’entre 9 i 12 
anys i narra la història del Guillem i de la seva família, una 
família peculiar amb una empresa peculiar que corre el pe-
rill de desaparèixer: una fàbrica de pollets de goma i altres 
productes de broma. El món, cada vegada més seriós, ha 
deixat d’interessar-se per aquesta mena de productes.
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EL POU
de la gallina

caçats a la xarxa

La Baixada dels Jueus 
és un kitsch anties-
tètic, entre la paleta 
de colors d’un carrer 
gentrificat de Tel-

Aviv i un carrer abandonat del call de Tortosa. Explica-li això a un jueu de 
Boston que ve a Manresa i vol veure el gòtic català.

20 d'octubre. Jordi Bonvehí, historiador i guia turístic @jordibonvehi

La nostra ciutat no deixa mai indiferent i algunes intervencions en el patrimoni 
(minso en l’apartat talmúdic) poden resultar polèmiques. En tot cas, ja ens agra-
daria que la zona de la baixada dels Jueus estigués gentrificada i, amb moderació, 
esdevinguéssim una meca del turisme i un referent del mainstream urbà.  

EL POU
DE LA
GALLINA

l'opinió del lector

Un altre tòpic 
manresà: 
la bicicleta
Tantes vegades la gent resident a Man-
resa m’ha dit que no s’hi pot anar amb 
bicicleta! Aquesta creença és un tòpic 
o mite. No és veritat que sigui incom-
patible d’anar amb bicicleta a Manresa! 
Sempre els ho rebato amb els argu-
ments que tot seguit us exposo. 

Cal tenir la bicicleta adequada segons 
el terreny per on acostumis a despla-
çar-te o passejar-te. Si hom acostuma 
a moure’s en terreny accidentat, tal 
com és a Manresa i altres poblacions, 
cal dur una bicicleta amb marxes; si al 
contrari hom acostuma a moure’s en 
terreny pla, tal com és en poblacions 
de la costa, amb una bicicleta amb pi-
nyó fix, o sigui d’una sola marxa, n’hi 
ha prou.Les pujades amb bicicleta es 
fan amb tranquil·litat. Em direu que 
no teniu paciència de pujar les puja-
des lentament i que no val la pena la 
bicicleta. Tinc comprovat que a la pu-
jada,tot i anant amb calma, avanço els 
vianants; la bicicleta tan lenta no ho és, 
tot i que tampoc és ràpida pujant.

Quan en la presentació del núme-
ro del mes passat d’aquesta revista al 

Casino, vaig intervenir en el torn de 
preguntes i vaig voler eliminar aquest 
tòpic sobre la bicicleta i Manresa amb 
els mateixos arguments que els que 
acabo d’exposar, algú dels assistents va 
matisar que s’hi podia anar amb bici-
cleta de motor. Jo no recomano aquest 
tipus de bicicleta perquè, tot i que sí 
que hi deixes de pedalar força, no fas 
tant exercici, cosa que és saludable. 
Aquesta bicicleta la deixaria per a l’ús 
de la gent gran.

Com que la gent està acostumada al 
motor, sigui del cotxe, sigui de la moto, 
no sap anar més a poc a poc. La meva 
filosofia de vida és el moviment slow 
i el mindfulness perquè porten a una 
vida saludable. Slow és un anglicisme 
que significa lent i en el nostre país no 
ha tingut tan ressò, però en alguns pa-
ïsos del centre d’Europa té més popu-
laritat. Mindfulness es defineix a grans 
trets com saber viure el present, sense 
anticipar-se al futur immediat. Podeu 
cercar més informació per internet 
sobre aquests dos conceptes, perquè 
us n’acabeu de fer una idea. Per tant, 
el relleu manresà no està renyit amb la 
bicicleta i qui no va amb bicicleta per 
Manresa és perquè no ho vol i no és 
perquè no pugui fer-ho.

Cristina Balaguer, ciclista urbana

Foto: Jordi Preñanosa
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de mes a mes

El Clam lliura els seus premis 
1 d’octubre. En una exitosa 18a edició, amb més de 3.500 
espectadors, el Festival Internacional de Cinema Social de 
Catalunya lliura als cinemes Bages Centre el Premi d’Honor 
a Jaime Rosales. A Love song rep el premi al millor film; el 
premi Fundació La Caixa és per a El agua, el premi Toni Ser-
ra el rep The natural history of destruction, la Fundació MAP 
rep el premi Insert i A líving guanya el premi del públic.

La 25a Mediterrània 
recupera el carrer
6 d’octubre. La 25a fira Mediterrània recupera els espec-
tacles de gran format, en una edició que s’inaugura amb 
un brindis al Casino amb exalcaldes, exdirectors generals, 
exregidors de Cultura i exdirectors artístics, i el muntat-
ge El Pou de la Gallina, a la plaça Major, amb Cia. Voël i 
la colla castellera Tirallongues, en presència del president 
Aragonès. La fira aplega un total de 1.122 professionals, 
112 companyies, 109 funcions i 6.845 entrades venudes.

El frontal florentí torna a la Seu 
7 d’octubre. Un centenar de persones assisteixen a la inau-
guració de la nova ubicació del Frontal de la Passió, del 
segle XIV, en una de les capelles laterals de la Seu, després 
d’un any i mig al Centre de Restauració de Béns Mobles de 
Catalunya. Hi intervenen: Anna Orriols, historiadora de 
l’art, Josep Ollé, de la Fundació La Caixa; la consellera de 
Cultura, Natàlia Garriga, Dani Font, coordinador de Pa-
trimoni del bisbat, el bisbe Romà i l’alcalde Aloy.

Mor el pintor Antoni Sala 
10 d’octubre. El pintor Antoni Sala, mor als 91 anys. In-

tegrant del Grup 13, va ser professor, durant 19 anys, de 
l’Escola d’Arts i Oficis,  i també a La Salle, els Infants i a 
l’institut Lluís de Peguera. 

Almendros ja és 
a la Galeria d’Il·lustres 
10 d’octubre. En un acte emotiu, en el dia del centenari 
del seu naixement, el retrat de Maria Matilde Almendros 
es col·loca al Saló de Sessions de l’Ajuntament, després dels 
parlaments de Pilar Goñi, comissària de l’any Almendros, 
Conxita Parcerisas, coorganitzadora de l’exposició sobre 
l’artista, la regidora de Cultura Anna Crespo, Francesc 
Gasol, nebot segon de l’homenatjada, l’alcalde Aloy i la 
consellera d’Igualtat i Feminismes Tània Verge.

Manresa acull nous rodatges 
13 d’octubre. Coincidint amb l’estrena del videoclip Mo-
notonías, de la cantant Shakira, filmat a la ciutat, es repre-
nen els rodatges amb la gravació d’una nova sèrie de Berto 
Romero i Andreu Buenafuente. Quinze dies més tard, Úr-
sula Corberó i Quim Gutiérrez roden al carrer Arquitecte 
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Oms escenes d’una minisèrie sobre el crim de la Guàrdia 
Urbana de Barcelona.

UManresa incorpora 
353 nous graduats 
14 d’octubre. Les Facultats de Ciències de la Salut i Cièn-
cies Socials del campus Manresa de la UVic-UCC celebren 
al Kursaal la cerimònia de graduació de la promoció 2022, 
formada per 353 persones, en dues sessions, per als estudis 
del grau en Fisioteràpia i per als graduats en Infermeria, 
Podologia, Logopèdia, ADE i Mestres d’Educació Infantil.  

La ciutat homenatja 
Lluís Companys 
15 d’octubre. Un centenar de persones participen en l’ac-
te d’homenatge i l’ofrena floral al president màrtir Lluís 
Companys a Manresa, en el 82è aniversari del seu afuse-
llament, amb parlament de la periodista Clàudia Pujol, di-
rectora de la revista Sàpiens, i la intervenció de La Veurem 
Teatre i el cor Lupulus Emsembla.

El Tocats de Lletra 
incorpora joves i infants 
18 d’octubre. La setzena edició del festival literari To-
cats de Lletra, amb el lema Acollits, inclou activitats per 
als instituts i infants, i dedica alguns dels actes a recordar 
Joan Fuster i Gabriel Ferrater. Destaquen també el recital 
inaugural amb l’actor Pere Arquillué, la presència de poe-
tes d’arreu dels Països Catalans i la incorporació de nous 
espais, com el Lapidari o el Centre Josep Maria Aloy.

OCTUBRE 2022

A
m

un
t..

.
... i avall

20 anys de l’Olivera
L’associació d’ajuda mútua i de lluita contra el càncer de 
mama va celebrar els vint anys d’existència a l’Auditori de 
l’Espai Plana de l’Om, sota el lema Tinc càncer de mama, 
me’n sortiré. La presidenta de l’entitat, Imma Serra, va 
remarcar que volen estar al costat de totes les persones 
diagnosticades. Després de visionar un vídeo amb testi-
monis de membres de l’Olivera, la Cap del Servei d’On-
cologia d’Althaia, Montserrat Domènech, va explicar les 
xifres relacionades amb el càncer a la seva demarcació, on 
cada any se’n diagnostiquen 1.500 de nous. Tot i així, la 
també oncòloga Clara Martínez va explicar que als darrers 
anys s’havia avançat molt tant en el diagnòstic com en el 
tractament del càncer de mama. La periodista televisiva 
Núria Bacardit va moderar un debat amb Laia Sala, Sònia 
Ortega i Rosa Sánchez sobre els efectes físics, psicològics i 
emocionals de la malaltia.

Bar Els Tranquils
Documentat fa 125 anys, el bar restaurant Els Tranquils ha 
tancat portes definitivament. En aquests moments, el local 
està buit i sense el mobiliari necessari per poder tornar-lo a 
posar en marxa. L’actual propietària ha comentat que pensa 
llogar el local per destinar-lo a alguna altra activitat econò-
mica. La darrera llogatera, la polonesa Renata, ha decidit 
continuar la seva activitat professional en un petit bar de ta-
pes del carrer Gaudí. Situat estratègicament al començament 
de la carretera de Santpedor, prop de l’estació de Manresa 
Alta, dels Ferrocarrils de la Generalitat de Catalunya, i de 
l’Estació d’Autobusos, Els Tranquils va tenir una gran popu-
laritat del 1948 fins al 2004, mentre se’n van fer càrrec els 
germans Antoni i Joan Vallès. Amb una clientela estable, que 
participava en diverses activitats d’oci i un pati interior que 
funcionava també com a terrassa, on s’havien fet festes, balls 
i, en algunes ocasions, fins i tot representacions teatrals.

Ecoviure també 
se’n va al Passeig
19 d’octubre. Una xerrada sobre canvi climàtic inaugura 
la 23a edició d’Ecoviure, que trasllada els expositors al 
Passeig, per atraure públic nou, durant el cap de setmana. 
Al voltant de la fira s’organitzen una quarantena d’activi-
tats, a més de dues jornades professionals i el Fòrum de 
l’Energia al Palau Firal.

La UPC estrena túnel del vent 
25 d’octubre. Amb la participació de  l’alcalde Aloy, Pere 
Palà, director de la UPC Manresa, i  Jordi Vives, coordi-
nador del Grau en Enginyeria d’Automoció, s’inaugura el 
túnel de vent, al Laboratori d’Automoció de l’Escola Po-
litècnica d’Enginyeria, que permetrà investigar i millorar 
l’aerodinàmica a elevades velocitats dels vehicles.

El Baxi enfila 
el camí d’Europa 
25 d’octubre. La victòria al camp del Benfica, per 78 a 97, 
situa el Baxi Manresa en una posició privilegiada en el seu 
grup, de cara a la Champions League.

El cementiri inaugura un 
espai per al dol perinatal 
28 d’octubre. Amb l’objectiu de facilitar el dol i l’acompanya-
ment i de donar suport a les famílies afectades, s’inaugura al 
Cementiri Municipal L’Arbre dels records, un nou espai que 
té la voluntat de recordar els nadons que van morir en l’etapa 
gestacional, neonatal o al cap de pocs dies de néixer.

Jordi Sardans
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favets...

Visca el canvi d’hora
l’agenda cíclica que serveix d’excusa als 
mitjans per omplir pagines de diaris –o 
minuts d’emissió– parlant cada any del 
mateix (des dels bons propòsits que es fa 
la gent a principis de gener fins als con-

sells per no engreixar-se quan arriba Nadal, passant per 
les recomanacions per fer front als perills del sol), ara li 
toca el torn al canvi d’hora. A diferència de totes les altres 
temàtiques repetitives que tenen el seu moment precís al 
llarg dels dotze mesos, el canvi d’hora té una cita bianu-
al (a l’octubre i al maig), que és una cosa que els diaris, 
les teles i les ràdios han d’agrair enormement. Els serveix 
per tornar-nos a parlar per enèsima vegada dels pros i els 
contres de mantenir aquest canvi; de com afecta la salut 
de moltes persones, de com influeix en l’economia, o de si 
una majoria preferiria fixar com a definitiu el d’hivern o 
el d’estiu... I t’ho van repetint cada sis mesos com si fos el 
primer cop que en parlessin.

Entre les qüestions de les quals s’ha parlat mil vegades 
cada cop que canvien l’hora hi ha la d’anunciar l’elimina-
ció d’aquesta pràctica, no sé quan, com si sempre estigués 
al caure. Si per mi fos, desitjaria que aquell moment no 
arribés mai. Penso que entre els beneficis d’allargar el dia 
a l’octubre i escurçar-lo al maig, n’hi ha un que mai s’ha 
esmentat i em sembla el més important de tots: tenir al-
guna cosa més que ens uneixi. De coses que ens separen 
n’hi ha moltes. Desgraciadament cada dia n’hi ha més, i la 
majoria parteixen de la diferència cada cop més acusada 
entre la vida que poden permetre’s els rics i la que poden 
portar els pobres. I quan dic pobres vull dir els humils, 
els cada cop més necessitats, aquells que en el llenguatge 
idiota d’ara en diuen vulnerables. Les persones que quan 
senten parlar de la síndrome postvacances i de com és de 
dura la tornada a l’oficina (com si en aquest país tothom 
treballés en un despatx) senten que no estan parlant d’ells, 
que serien prou feliços si poguessin trobar feina en un 
magatzem. Però el canvi d’hora, per bé o per mal, sí que 
incumbeix absolutament tothom, i quan en parlen sabem 
que estan parlant d’una cosa de la qual també en parti-
cipem. Ni que només fos per això, ja penso que valdria la 
pena mantenir-ho eternament.  

Promoció 1955-56 
de La Salle

l 15 d’octubre es va celebrar a l’escola La 
Salle un retrobament de les promocions 
1955-56 que incloïa repetidors de 1954. 
Ens vam concentrar 96 assistents, de 190 
de localitzats, però 41 d’aquests alumnes ja 

són morts, el que dona una elevada taxa de defuncions (su-
pera el 20% del total). Els 53 restants van decidir per diverses 
causes no assistir-hi. Fa 56 anys que vaig anar-hi, quan estava 
al carrer dels Infants. Era el curs 1966-67 i el primer acte al 
qual em van fer assistir obligatòriament, tot i ser preinscrit, 
va ser a la segona visita que el dictador Franco va realitzar a 
la ciutat, l’1 de juliol de 1966, per saludar la comitiva al pas 
per la carretera de Vic i el sector de la Muralla del Carme. A 
mitjan curs 1967-68 vam passar a les noves instal·lacions del 
carrer de la Pau, en un paisatge idíl·lic ple de camps. 

Vaig estar-hi fins al 1970, per fer el Batxillerat Superior en 
Lletres al Lluís de Peguera, en una situació més norma-
litzada, ja que a la classe ens podíem ajuntar amb noies. 
Durant l’estada a La Salle vaig estar tres cursos al grup C, 
de tal manera que no em vaig relacionar amb els del grup 
B. El tercer em van fer anar al grup A. Potser per això, a 
alguns dels companys retrobats el passat dia 15 no els co-
neixia, però si a una majoria, ja fos perquè amb alguns ens 
hem anat veient o perquè no han canviat gaire de fesomia. 
La trobada va ser interessant i en alguns moments emoti-
va, quan amb els companys recordàvem determinades si-
tuacions. Hi havia qui deia que li havien fet cantar el Cara 
al sol. No va ser el meu cas, però sí que recordo la hissada 
de la bandera franquista. Parlàvem castellà per imposició 
política i em xocava molt perquè a casa es parlava català. 
Tampoc no podem oblidar la violència de les dictadures 
i el càstig als alumnes per part dels hermanos, així es fe-
ien dir, i professors contractats com Gomila, un salvatge 
que tenia impunitat per embolicar-se a cops de puny amb 
alumnes com Carretero. Potser pel mal record, alguns 
companys no van voler ser-hi presents. De tota manera 
cal felicitar tots els organitzadors que van posar els seus 
coneixements per fer-nos passar una vetllada agradable i 
animar els companys absents per a una nova trobada.

A E

Jordi SardansJosep M. Oliva
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El futur fa mala pinta
començaments dels anys setanta, ara fa 
cinquanta anys, es va publicar l’anome-
nat informe del Club de Roma sobre els 
límits al creixement. Ha fet falta mig segle 
per tal que les elits mundials reconeguin, 

almenys en els seus discursos, allò que científics i activistes 
ecològics advertien des de l’inici: si no s’afronta de manera 
profunda i ràpida una transformació dels processos econò-
mics, serà inevitable la desestabilització global dels ecosis-
temes. El gran problema de l’economia capitalista global és 
que funciona de forma desconnectada de la natura, com si la 
natura no existís o com si aquesta fos il·limitada. Sota aques-
ta premissa, la manera com produïm i consumin s’assembla 
a un gegantí aparell digestiu que per una banda s’empassa, 
a tota pastilla, minerals, petroli, boscos, rius, espècies i per-
sones i, per l’altra banda, expulsa gasos d’efecte hivernacle i 
residus perillosos que enverinen la terra, l’aire i l’aigua. 

Ara sembla que tots els problemes que patim tinguin l’origen 
en la guerra d’Ucraïna. Molta gent creu que, si avui s’acabés 
el conflicte, l’endemà tornaríem a tenir l’energia abundant i 
barata. Aquest conflicte ha fet de cop i volta evidents la fragi-
litat i els límits del nostre model econòmic, però alhora actua 
com una cortina de fum que ens amaga el problema de fons. 
I aquest és que no hi ha energia ni recursos minerals en el 
conjunt del planeta que puguin sostenir l’extensió generalit-
zada dels nivells de consum propis del mon occidental, que 
han estat possibles gràcies a l’abundant disponibilitat d’ener-
gia fòssil barata que està provocant el canvi climàtic. 

Si deixem que els problemes de fons del present els soluci-
onin les «lleis del mercat», el futur fa mala pinta: una part 
minoritària i privilegiada es farà amb el control dels recursos 
cada cop més escassos per garantir el seu nivell de vida, a cos-
ta de la despossessió d’una gran majoria de la població mun-
dial i enmig de conflictes violents entre les elits dominants 
per fer-se amb l’hegemonia del poder. Aquesta és la lògica 
interna del model econòmic capitalista que, en un escenari 
d’abundància i creixement, pot crear la il·lusió de benestar 
per a tothom, però que en una situació d’escassetat porta, 
inevitablement, al col·lapse. És difícil i arriscat predir el futur. 
Però és pitjor ignorar-lo. Sovint el futur te el mal costum de 
convertir-se en present i agafar-nos amb els pixats al ventre.

A
Entorns tòxics

i ha força evidències que l’activitat física, 
descansar prou i una bona alimentació 
són claus per aconseguir una bona salut. 
Penso que són tres potes essencials del 
tamboret que més s’assembla al de la sa-

lut plena. En els darrers anys, però, m’he permès incloure 
una pota addicional. Ja no puc concebre una adequada salut 
física i mental sense, perquè si no hi és, el tamboret acaba 
ballant. I em temo que aquesta coixesa posa en perill l’equi-
libri de la resta de les potes. Aquest misteriós quart pilar no 
és altre que l’absència de tòxics, i no em refereixo únicament 
als d’origen químic. A banda del tabac, l’alcohol o les drogues 
estem envoltats d’entorns tòxics que posen contínuament en 
risc l’harmonia necessària per continuar gaudint d’un benes-
tar que, si bé anhelem, cal esforçar-se per aconseguir.

Partint de la base que ningú és perfecte, expressar oberta-
ment els defectes que sota un criteri totalment personal algú 
atribueix al seu germà, a uns amics o al veí del cinquè és 
perillós, tot i que s’hagi fet amb la millor de les intencions. 
A l’era dels filtres digitals som incapaços de pujar al nos-
tre perfil una foto amb imperfeccions, però ens costa ben 
poc criticar els altres o emetre judicis de valor sobre la vida 
aliena. Simplement, considerem que la nostra és la forma 
correcta de viure o, si més no, segur que és millor que la del 
veí. Em pregunto qui som per jutjar l’altre o dir-li què ha de 
canviar. Perquè encara que considerem aquest canvi molt 
necessari i obvi, l’opinió que no toca quan no toca o l’excés 
de sinceritat poden tenir l’efecte contrari al desitjat. 

Gaudir d’una bona salut passa per escollir un entorn no 
tòxic que sumi, el que no vol dir que comparteixi a cegues 
tot allò que fas. No només és necessari sinó que és possible 
envoltar-se de persones que aportin valor. Et diuen les teves 
debilitats o defectes constructivament i sovint t’ajuden a ser 
millor persona. Per tant, davant la temptació de comentaris 
en veu alta de l’estil: «a veure si trobes parella ja», «encara 
no tens fills?» o «t’has engreixat força últimament», és millor 
aturar-se. Potser l’altre no busca parella, no pensa tenir fills i, 
segurament, és totalment conscient que s’ha engreixat per-
què cada dia es veu al mirall. Com ja va dir Shakespeare: «És 
millor ser rei del teu silenci que esclau de les teves paraules». 
Així que, si l’altre no ho demana, més val abstenir-se d’opinar.

H

...i tremendos

Marta Jorge Josep Ramon Mora
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Manresa viu
la sardana amb

entusiasme

De la programació de ballades d’enguany, sardanes a la plaça Valldaura 
el dissabte 24 de setembre, festa de la Mercè. Foto: Jordi Prenyanosa.
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anresa ha es-
tat, al llarg dels 
anys, una ciutat 
capdavantera 
en el món de la 
sardana. «Quan 
es ballava poc 

més enllà de l’Empordà i, una mica, a 
Barcelona, Manresa ja va fer venir una 
família sencera de la Garrotxa per a 
formar una cobla!» diu Joan Puig, re-
cordant els Juanola, de Tortellà. Ell ma-
teix defensa que encara avui la sardana 
segueix ben viva a Manresa, «i almenys 
amb tres entitats disposades a treballar 
per ella. Precisament després de diversos 
anys amb col·laboracions intermitents, 
l’any 2018 ens vam unir Dansaires Man-
resans, Dintre el Bosc i Foment de la 
Sardana per organitzar un Homenatge 
a Francesc Juanola i, alhora, prendre el 
relleu en l’organització de les ballades de 
sardanes a la ciutat». Havia nascut «punt 

M manresa» que ells escriuen «.manresa». 
Literalment: un punt de trobada de tres 
entitats que disposen d’un planter jove i 
il·lusionat, tots amb ganes de mantenir 
les tradicions i alhora actualitzar-les al 
present i projectar-les al futur. 

Núria Soler, des del Foment de la Sar-
dana, coincideix a valorar «el moment 

dolç de les tres entitats», allunyat de 
vells antagonismes, i amb voluntat 
d’entomar projectes compartits. I Joan 

Puig es pregunta retòric: «D’aquelles 
escissions del segle passat, què en que-
da? No tenim motius per discutir-nos! 
Cal que cadascú faci la seva feina el 
més bé possible i, si es pot, que col·la-
borem en projectes compartits. De fet, 
a la Dintre el Bosc hi ha gent que balla 
en l’un o l’altre esbart, i mai no he vist 
ningú que en fes problema!».

El col·lectiu .manresa
Joan Puig Guitart té quaranta anys i és 
membre de la colla sardanista Dintre 
el Bosc des que en tenia tretze. «Tretze 
o a punt de fer els catorze. Jo no venia 
d’allò de Rosó-rosó. Però vaig ser a l’es-
trena de la Sardanova, perquè anava a 
l’escola Bages amb el Dan Arisa, el fill 
del Santi, i érem molt amics. El cas és 
que ell m’hi va mig arrossegar i jo m’hi 
vaig deixar enganxar de seguida!» Amb 
el temps el Joan coneixerà la seva dona 
a la colla, i fins i tot n’ha estat durant 

El col·lectiu «.manresa» 
és el punt de trobada 
de tres entitats, amb 
ganes de mantenir 
les tradicions i alhora 
actualitzar-les al present 
i projectar-les al futur.

Ramon Fontdevila i Subirana
Fotos: Francesc Rubí, Jordi Prenyanosa, Ana Ballesteros, ACBG i R. F.

Amb la perspectiva de l’any 2024, Manresa es proposa repetir sis 
dècades després la capitalitat de la sardana. I així com és evident que 

en aquest temps la ciutat ha canviat, cal dir que la sardana també. 
El seu indiscutible interès musical o plàstic ara conviu en un entorn 
diferent i, fins i tot, han aparegut d’altres formes de ballar-la. Perquè 
molt subtilment el moviment sardanista ha evolucionat i avui és en 
una nova dimensió que conserva la vigència i l’atractiu. Una sardana 

menys multitudinària, és cert, però viva, capaç de concebre les 
propostes més desencotillades. Una sardana que a Manresa compta 

amb col·lectius prou bregosos, disposats a ballar-la... i fer-la ballar.

tema del mes
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uns anys el president, però ara mateix 
prioritza la tasca de dinamitzar el col-
lectiu de .manresa. «Ens acostumem 
a reunir un cop al mes, en sessions de 
treball. No hi ha càrrecs perquè cada 
entitat ja té els seus, la seva estructura 
i estatuts. Tots provenim d’entitats que 
ja organitzem d’altres coses i, plegades, 
funcionem com un grup. De fet el nos-
tre encàrrec primer va ser programar 
ballades a la ciutat». 

Per encàrrec del propi Ajuntament, 
quan va caldre rellevar la programació 
que feia Nova Crida, .manresa va pro-
posar l’any 2018 un programa de sis 
ballades anuals. «Aleshores vam dir al 
regidor Joan Calmet de fer menys ba-
llades, sí, però mirant que fossin més 
treballades: cadascuna hauria de tenir 
un motiu extra, bé fos arribar a un col-
lectiu o bé apropar jovent a la sardana. 
I l’Ajuntament ens ho van acceptar! De 

manera que n’hem fet amb patinatge 
de rodes, amb caramelles, amb corals 
infantils... fins i tot amb pilotes i la 
gent del Basket Beat!». 

Núria Soler coincideix en la necessitat 
d’anar més enllà de la ballada típica i 
reclama «menys ballades i més bones. 
Avui cal renovar al·licients. I cal establir 
variacions si volem afegir nous públics». 
Ella mateixa recorda fins i tot l’hete-
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rodòxia de combinar sardanes amb 
flamenc, de la mà de Montse Circuns  
«...que va ser preciós! Com ho van ser 
els participants del Basket Beat: tots els 
colors de la ciutat en una sola rotllana».

Ballar sense essencialismes
Des de Manresa al llarg del segle passat 
es va fomentar el sardanisme a tota la 
comarca, fins al punt que del segle XX 
queden inventariades fins a 50 colles a 

Manresa i 90 més a la comarca del Ba-
ges. En el rerefons hi havia, sens dubte, 
una voluntat de resistència cultural. 
Joan Puig matisa: «Avui quan ballem 
sardanes no estem defensant essències. 
Ballem i ens ho passem bé, molt bé! I 
és clar que és habitual acabar amb una 
sardana els actes de la Diada o, abans, 
després de la Marxa de torxes. Que ja 
et dic jo que està molt bé, eh? Però jo 
sobretot recordo la sardana de després 

de Patum, ballar sense més voluntat 
que el goig de la festa!». 

Les paraules de Joan Puig recorden les 
de l’etnomusicòleg Jaume Ayats quan 
diu al seu llibre Córrer la sardana que 
si volem preservar i impulsar-la, «hem 
de començar a descarregar-la dels mites 
que l’aixafen, i deixar que sigui, de nou, 
senzillament, una dansa». El cert és que 
–passada l’excepcionalitat de la covid– a 

Un assaig dominical de la colla sardanista Dintre el Bosc, al seu local del carrer Bastardes. Foto: Francesc Rubí.
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La sardana, com a dansa circular agafant-se de les mans, té 
un origen molt primitiu, i una gran quantitat de publica-
cions aporten informacions sobre el seu origen, la manera 
de ballar-la, els diferents compositors i, també, entesa com 
a fet musical, literari i social.

A Catalunya les primeres referències les trobem en el Lli-
bre Vermell de Montserrat –a finals s. XIV–, que anota com 
“a ball redon” tres dels seus fragments. També Aureli Cap-
many explica que el nom de sardana es va començar a uti-
litzar a finals s. XVI i va aconseguir ser una de les danses 
senyorials de moda en el s. XVII. 

La sardana actual neix a l’Empordà, a mitjan s. XIX, i ar-
riba a Barcelona gràcies a un grup d’empordanesos que 
la ballaven, davant del Cafè de les Set Portes, i per la que 
formava part de l’òpera Garin, de Tomàs Breton, estrenada 
al Gran Teatre del Liceu de Barcelona (1850), que molt 
ràpidament va ser interpretada per bandes i orquestrines, 
que van contribuir a la seva divulgació.

A Manresa, les primeres sardanes s’interpretaren el dia 29 
d’agost de 1904, a la plaça Major, per la Festa Major. La 
Banda municipal La Alianza, dirigida per Francesc Vallès 
Estany, entre el seu repertori, va interpretar dues sardanes: 
La fira d’Olot i La pubilla (ambdues d’Antoni Agramont), 
que foren “frenèticament aplaudides per la nombrosa con-
currència”, com esmenta la ressenya del diari El Pla de Ba-
ges. El mateix dia, al vespre, a la Plana de l’Om, la cobla La 
Principal, de Santa Coloma de Farners, tocà les sardanes 
Toc d’oració i Per tu ploro, de Pep Ventura, i La pubilla em-
pordanesa, de Josep Serra. L’endemà, la mateixa cobla tor-
nà a interpretar sardanes i actuà en el teatre Conservatori, 
dins el concert de l’Orfeó Manresà, a causa del gran interès 
que havia despertat. 

La seva consolidació la va promoure el Foment de la Sarda-
na, fundat el 1907, fruit de l’ambient sardanista que ja res-
pirava la ciutat, i des de llavors, la tradició sardanista s’ha 
mantingut sempre, amb esdeveniments molt importants i 
únics, malgrat els moments difícils del s. XX. 

Tenim una gran recorregut, com ho mostren les revistes La 
Sardana (1916-1919) i Àmbit (1932-1937), el programa ra-
diofònic Aires de Catalunya, de Francesc Soler Mas (des de 
1955), entre altres publicacions; i especialment concursos i 
campionats comarcals, regionals i nacionals, aplecs, cobles 
i compositors, de sardanes curtes i llargues, per ballar, per 
cantar, per tocar al piano o per a cobla, la sardanova.... i fins 
i tot, el 1963, vam ser Ciutat Pubilla de la Sardana, procla-
mació de l’Obra del Ballet Popular, dins la commemoració 
del Dia Universal de la Sardana, amb l’objectiu d’enaltir els 
valors sardanistes.

Com han dit, en altre temps, compositors –des d’en Juanola, 
a folkloristes manresans com Blai Padró i Joan Rigall−, la sar-
dana té grans valors qualitatius: és una dansa democràtica, on 
es pot entrar i sortir quan es vulgui, que ha permès sempre a 
la dona entrar-hi sense prèvia invitació. També hi podem tro-
bar “una mà enrusticada pel treball que estrenyi l’enguantada 
i refinada mà d’una damisel·la”. En fi, és una dansa alegre, de 
germanor, tothom s’hi pot encabir, i després del compàs final 
de la cobla, les mans, encara juntes, s’avançaran cap al centre 
del cercle per fer-se una mutual salutació. 

Manresa Capital de la Sardana 2024, a iniciativa de la Con-
federació Sardanista de Catalunya, és un esdeveniment que 
acollirà durant tot l’any diferents accions on el món de la 
sardana i la dansa catalana conviurà amb la festa, la cultura, 
l’ensenyament, el comerç... vessants molt variats per apropar 
i enaltir la sardana arreu de la ciutat.

La Sardana a Manresa
Glòria Ballús Casóliva, doctora en Musicologia

Glòria Ballús parla en un dels àmbits de debat de «Manresa, capital de la Sardana 2024», 
el passat mes de maig. Foto: R. F.
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Catalunya es ballen sardanes i les balla-
des conserven presència: més de 3.500 
ballades cada any, segons la Confede-
ració Sardanista. I això vol dir també 88 
cobles en actiu. «Algú aleshores ja ha dit 
que el sardanisme es fa gran, que està 
estancada als seixanta anys de mitjana» 
–diu Núria Soler–, «però si la mitjana 
no creix és perquè sempre s’hi incorpora 
nova gent. L’època de les grans concen-
tracions certament ha passat, i val a dir 
que amb les normatives contemporànies 
sortirien caríssimes, però cada convoca-
tòria reuneix el seu públic. I és ben viva». 

I si és cert que a vegades a Manresa no 
passen de cinquanta o seixanta balla-
dors, el públic sempre els duplica, pel 
cap baix. «A cada lloc és diferent –rebla 
Joan Puig– però el que veiem és que hi 
ha molta gent que mira, però que dubta 
de posar-se a ballar. També ho estem tre-
ballant, a vegades oferint tallers ràpids, 
de només deu minuts, adreçats a les en-
titats convidades però també a tots els 
assistents que ho vulguin. Amb tres nois 
i noies que ho animin, aconseguim gent 
que s’incorpori a la dansa, sense por, i 
això que potser fins aquell dia no havien 
passat mai de mirar! Perquè el cas és que 
es ballen sardanes, se’n ballen moltes i 
no només amb gent gran els diumenges 
al migdia: també hi tenim gent jove».

De Ciutat Pubilla a Capital
El títol de Capital de la Sardana s’ator-
ga anualment a un municipi diferent 
que, de març a març, ha de fer un se-
guit d’activitats culturals i lúdiques 
destinades a reivindicar, difondre i 
promoure la sardana. El projecte és co-
ordinat per la Confederació Sardanis-
ta de Catalunya i va iniciar-se el 2013 
com a resultat del treball conjunt entre 
l’aleshores Federació Sardanista de Ca-
talunya, la Unió de Colles Sardanistes i 
l’Obra del Ballet Popular. 

Ara bé, cal tenir present que la Capital 
de la Sardana és hereva i continuadora 
de l’antiga celebració de Ciutat Pubilla, 
instaurada el 1960 per l’Obra del Ballet 
Popular. Es tractava d’una festa de to 
netament patriòtic com a resposta a les 
circumstàncies polítiques que pesaven 
sobre Catalunya i, molt especialment, a 
la persecució cultural que la catalanitat 
vivia. La Ciutat Pubilla –títol que Man-

resa va obtenir el 1963– va celebrar-se 
fins a l’any 2011, tot i que amb la recu-
peració de les institucions democràti-
ques i el restabliment de la Generalitat 
de Catalunya cada vegada havia anat 
accentuant el seu to més festiu.

La Capital de la Sardana, doncs, és un es-
deveniment cultural durant un any sen-
cer, que busca aplegar la festa, la tradició 
i fins i tot el vessant crític i cultural per 
al món de la sardana i la dansa catalana. 
Un punt de trobada que es vol no només 
per al sardanisme, sinó obert a tothom, 
mitjançant múltiples activitats que giren 
al voltant de la sardana, en tots els seus 
vessants. Això hauria de convertir la ca-
pitalitat en un pol d’atracció cultural, tu-
rístic i econòmic durant tot un any i, per 

tant, dinamitzar i projectar el municipi 
que l’acull. Ras i curt, un esdeveniment 
cultural i festiu que vol anar més enllà 
del fet purament sardanista.

Un projecte amb complicitats
D’ençà que el col·lectiu .manresa es va 
proposar de treballar la candidatura de 
Manresa com a capital de la sardana, els 
seus promotors van voler implicar-hi 
el teixit associatiu de la ciutat, especi-
alment entitats culturals i juvenils, per 
fer una capitalitat més oberta a tothom, 
amb un ressò més ampli, no pas reser-
vada al món sardanista. Un projecte de 
ciutat que tothom es pogués sentir seu i 
que, manifesten, té tres objectius:
-Més projecció exterior de la ciu-
tat, per la pròpia capitalitat i els actes 

Dues imatges corresponents a maig i octubre d’enguany, de les reunions obertes a la participació 
de «Manresa, capital de la Sardana 2024» als locals de la colla sardanista Dintre el Bosc. Fotos: R. F.

https://ca.wikipedia.org/wiki/Confederaci%C3%B3_Sardanista_de_Catalunya
https://ca.wikipedia.org/wiki/Confederaci%C3%B3_Sardanista_de_Catalunya
https://ca.wikipedia.org/wiki/Uni%C3%B3_de_Colles_Sardanistes
https://ca.wikipedia.org/wiki/Obra_del_Ballet_Popular
https://ca.wikipedia.org/wiki/Ciutat_Pubilla
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1963. Manresa va ser la quarta ciutat proclamada com 
a Ciutat Pubilla de la Sardana després de Girona, Lleida i 
Ceret. L’esdeveniment fou el resultat de l’esforç de diversos 
col·lectius locals, encapçalats per l’Agrupació Manresana 
de Folklore i el Casal Cultural Dansaires Manresans, però 
també l’Orfeó o el Centre Excursionista de la Comarca de 
Bages. S’encetava un nou període en l’àmbit de l’associacio-
nisme cultural, que aprenia a treballar aprofitant les esclet-
xes de la dictadura franquista. El resultat, l’abril de 1963, 
fou molt més que un acte de regust folklòric com haguessin 
desitjat les autoritats del règim: en quedà un monument a la 
plaça Cots, s’imprimí un programa amb les quatre barres, 
alguns discursos públics van esquitxar-se de català i, fins i 
tot, al sermó més matiner d’aquell diumenge mossèn Josep 
Junyent, a la Seu, va esmentar l’existència d’uns Països Cata-
lans! Encara que avui sembli una criaturada, popularment 
sempre s’ha dit que la tolerància amb aquells esdeveniments 
li va costar l’alcaldia, mesos més tard, a Josep Moll Vall. 

1970. De Manresa en surt el nou sistema de ballar les sar-
danes de 7 tirades o d’estil manresà, que escurça la durada 
de la peça i permet més varietat en una ballada. Un siste-
ma que ja ha arrelat a bona part de Catalunya.

1977. El Grup Sardanista Nova Crida enceta una progra-
mació estable de ballades quinzenals a Manresa que dura-
rà més de 40 anys. I des de 1980 el Foment de la Sardana 
organitza el cicle de ballades al Cor de Catalunya, cada 
mes d’agost al passeig de Pere III, ininterrompudament.

1993. Es presenta a Manresa la Sardanova. Santi Arisa, 
Lakatans, la cobla Montgrins i la colla Dintre el Bosc in-
novaven així en l’àmbit de la dansa tradicional. 

2013. Els dies 27 i 28 d’abril es celebra el cinquantenari 
de Manresa ciutat pubilla de la sardana, amb ballades po-
pulars a càrrec de la Cobla Ciutat de Manresa  o La Prin-
cipal de la Bisbal. Hi haurà una conferència a càrrec de la 
musicòloga Glòria Ballús i Juli Sanclimens, de l’organit-
zació de la ciutat pubilla el 1963. Davant del monument 
a la sardana es fa l’acte commemoratiu, amb parlaments 
i ofrena floral. Un concert al Kursaal de La Principal de 
la Bisbal, conjuntament amb l’Orfeó Manresà, serà l’en-
carregat de clausurar els actes. Singularment, tres de les 
entitats que han participat en l’organització del cinquan-
tenari coincidiran després en la voluntat de repetir aque-
lla efemèride. Es tracta del Foment de la Sardana-ACB, el 
Casal Cultural Dansaires Manresans i la colla sardanista 
Dintre el Bosc.

2018. Les tres entitats es constitueixen com a col·lectiu 
.manresa per tal d’organitzar un Homenatge a Francesc Jua-
nola i, alhora, prendre el relleu a l’organització de les balla-
des de sardanes de la ciutat. Ben aviat .manresa es proposarà 
també treballar la candidatura de Manresa com a capitalitat 
de la sardana, però la pandèmia o d’altres celebracions com 
Manresa 2022 posposaran la fita fins al 2024. 

2021. El mes de novembre, el ple de la corporació mu-
nicipal aprovarà per unanimitat la proposta de fer de 
Manresa la capital de la sardana l’any 2024. I un mes més 
tard, el desembre, la Confederació Sardanista fa públic el 
nomenament. Des del primer moment els seus promotors 
manifesten el desig d’implicar en aquest projecte el món 
associatiu, especialment les entitats culturals i juvenils per 
fer una capitalitat més oberta i amb més ressò, més enllà 
dels cercles sardanistes. 

Des de 1963 i fins a la capitalitat de 2024

Núria Soler, Joan Puig i Montserrat Sala són alguns dels membres del col•lectiu .manresa 
que des de 2018 promociona activitats conjuntes de les entitats locals a l’entorn de la sardana. Fotos: R. F.
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d’àmbit nacional que comporta.
-Un impuls a l’activitat cultural a la ciu-
tat, tant en quantitat com en diversitat.
-Més complicitat entre el teixit associ-
atiu de la ciutat.
 
Per això, el nucli promotor va comen-
çar per fer a primera sessió, el passat 
mes de maig, oberta a les entitats, per 
tal d’elaborar mitjançant dinàmiques 
de grup una bona pluja d’idees. Segons 
Joan Puig, la matinal de diumenge va 
aplegar una cinquantena de persones, 
«Sardanistes de pedra picada de cos-
tat a gent d’El Galliner o del CAE, del 
moviment veïnal... o músics com Santi 
Arisa; també la regidora de Cultura o el 
nou candidat socialista a l’alcaldia. La 
diversitat des del primer minut». Fetes 
les presentacions, els assistents es van 
organitzar en quatre àmbits: la sardana 
en els actes de la ciutat, l’ensenyament i 
divulgació, els nous formats i, finalment, 
un quart àmbit orientat a la promoció 
de la ciutat. «Amb un sistema de post-
its vam arreplegar moltes i bones idees, 
que posteriorment la comissió ha anat 
madurant, sempre pensant d’estendre la 

sardana fora de l’àmbit tradicionalment 
sardanista i promocionar la ciutat arreu 
del país, i fins Andorra i la Catalunya del 
Nord». D’aquella primera trobada ober-
ta hi ha qui s’ha incorporat a la comis-
sió, tal i com es va veure mesos després. 

Més enllà del protocol
La capitalitat de la sardana, com a es-
deveniment anual, comporta una sè-
rie d’actes que projecten el municipi a 
l’exterior i també impulsen l’activitat 
cultural local. Acostuma a destacar l’es-
pectacle inaugural, de gran expectació 
en el món de la sardana, però també la 
Final de Punts Lliures, que és allò que 
entusiasma més colles joves d’arreu del 
país. Hi ha també la Trobada d’Escoles 
de Cobla a càrrec dels seus alumnes, el 
concert de La sardana de l’any o la Tro-
bada sardanista de participants en cur-
sets de casals i centres cívics. Tot plegat, 
molts actes que acostumen a atreure un 
públic ampli i divers, de tot Catalunya.

Però cal anar més enllà dels actes a què 
el protocol de la Confederació Sardanis-
ta obliga. Per això, aquest mes d’octubre, 

una segona trobada general ha repassat 
els efectius humans en un organigrama 
que ofereix responsabilitats i tasques. 
Ara són una vintena de persones, més 
enllà del nucli promotor, i tothom es pot 
ajustar un compromís a mida, en àmbits 
tan diversos com comerç, escoles, enti-
tats, esport, institucions, mitjans de co-
municació... Ja es veu que se’ls gira feina 
i que, com a tot arreu, costarà trobar el 
finançament. També es troba a faltar una 
mica més de gent jove, tot i que, per ser 
justos, no és pas que no n’hi hagi. Aviat a 
la reunió hi regna un punt d’esverament, 
a cavall de propostes tan singulars com 
sardanes amb un tast de vi –«o seria mi-
llor de cervesa per arribar als joves?»– o 
la de Santi Arisa que rumia com tocar 
sardanes comptant amb les campanes 
de la ciutat. Tant se val: surten cafè i una 
mica de coca per endolcir un matí festiu 
de 12 d’octubre. El primer que cal ento-
mar és la confecció d’un vídeo promoci-
onal i, és clar, ajustar els grups de treball 
i la presa de decisions. Un punt d’esve-
rament i un altre d’entusiasme: el treball 
en equip queda reconvocat per al proper 
mes de febrer. I a fer feina!

Ballada a l’Institut Lluís de Peguera el 22 d’abril d’enguany, abans de la festa de Sant Jordi. Foto: Ana Ballesteros-Aires de Catalunya.
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La saba de Dintre el Bosc
Dintre el Bosc és una colla que des de 
1951 fa sardanisme de competició i ara 
mateix participa en deu concursos cada 
any. Però a més a més de ballar actuen 
com un autèntic centre cultural. Propi-
etaris d’un ampli i cèntric local al carrer 
Bastardes, les seves parets acullen tam-
bé una coral i un grup de caminades, les 
Cabretes de dintre el bosc, que ja ha or-
ganitzat la cinquena edició del camí de 
sant Ignasi. Fins i tot en algun moment 
àlgid van tenir un grup de teatre. Amb 
tot això, i l’equip que empeny darrere, 
fan que la seva energia sigui la saba pri-
mera de la capitalitat del 2024.

«La colla és de 1951, però als anys setan-
ta s’havia anat decandint i va ser en el 
trentè aniversari, el 1981, que la vam re-

vitalitzar. Vam passar d’estar-nos a l’Ate-
neu Cultural Manresà a fer-ho al local 
del Cor de Sant Josep, el Coro, d’on ja no 
ens hem mogut. Vam créixer molt, i en 
poc temps ja teníem més de 200 nanos 
ballant!». Qui així parla és la seva actual 
presidenta, Montserrat Sala i Montaner, 
que amb les seves germanes Núria i Lau-
ra, de petites van voltar tot Catalunya 
«els diumenges, i en autocar. De les set 
del matí a les onze de la nit! Vam créixer 
en la competició sardanista i no ho puc 
evitar: m’agradaven el punt de rivalitat a 
la plaça, el ritme de tres assaigs setma-
nals, l’esforç i també la companyonia... 
però em penso que ho tenim clar: hi ha 
d’haver sardana per a tothom, i ens hem 
proposat d’arribar a més gent!».

Les germanes Sala són filles d’Isidre 

Sala i Marissa Montaner: també ells 
ballaven sardanes en els orígens de la 
colla. Però és Isidre Sala qui en vida va 
lluitar per fer possible nous compromi-
sos i garantir el finançament del pro-
jecte contemporani de l’entitat. Com 
ell, ara la Montserrat es preocupa per 
la viabilitat econòmica d’aquest nou 
projecte col·lectiu, tan ambiciós com 
car i complex. «Això de la capitalitat ja 
es veu que serà una feinada, però serà 
molt xulo, i amb tothom qui hem con-
tactat trobem bona predisposició. No 
ens faltarà coratge: a .manresa hi ha 
energia!». La murrieria tossuda d’Isi-
dre Sala sobrevola l’entrevista: estaria 
content de veure que al capdavall, tots 
els esforços –també cada disgust!– han 
servit, i que la capitalitat de la sardana 
podria ser un èxit. 

«Saps? Per mi les sardanes són sinònim de diumenge  
–diu Núria Soler, enriolada– perquè a casa ens desperta-
ven cada diumenge amb sardanes!». La Núria fa més de 25 
anys que és la conductora del programa de cultura popular 
Aires de Catalunya, a Ràdio Manresa, seguint la petjada 
del seu pare, Francesc Soler Mas, que l’havia inaugurat un 
11 d’octubre de 1955 com a programa setmanal de l’Agru-
pación Manresana de Folklore. Ella, la Núria, ja tenia ex-
periència radiofònica, a Ona7 Ràdio i Ràdio Ciutat, i per 
això quan l’any 1996 el seu pare és ingressat d’urgència, 
és ella qui agafarà provisionalment el programa: «El dos-
sier d’aquell primer dia ja era a punt, de manera que em 
va ser relativament senzill. Després de l’alta hospitalària, 
encara vam poder fer plegats alguns programes durant un 
mes, però jo ja vaig dir a l’Agrupació Cultural del Bages 
que calia que busquessin un substitut. Han passat 26 anys 
i –la Núria torna a riure– encara es veu que el busquen!». 
Si més no, avui la continuïtat del programa la garanteix el 
tàndem que han sabut fer amb Ana Ballesteros.

Francesc Soler Mas ha estat el gran comunicador i estudiós 
de la sardana a Manresa –i això que rarament en ballava! La 
seva mare, Encarnació Mas, membre de l’Orfeó com les seves 
altres vuit germanes, també formava part del Grop Patri, una 
colla sardanista de 1920 que aplegava els millors balladors 
de la ciutat. Francesc Soler Mas (1928-1996) creixerà amb 
aquestes arrels i, de fet, coneixerà la seva futura muller, Ma-
ria Cunill, també a l’Orfeó. La família estiueja al càmping de 
Banyoles –«hi vam arribar a anar tots els caps de setmana», 
diu la Núria– on comparteixen un intens ambient sardanista. 

És allà on Francesc Soler farà amistat amb Joan Vidal i Gaiolà, 
amb qui promouria anys després la Federació Sardanista de 
Catalunya, el 1990, i amb qui coincidirà al Consell de la Cultu-
ra Tradicional i Popular de la Generalitat de Catalunya. 

Però la gran aportació al sardanisme de Francesc Soler arribarà 
el 1970, quan proposa reduir a set les deu tirades que compo-
nen una sardana. La Núria té ben present la novetat, que s’es-
trena a Manresa aquell any: «Es tractava que aquells a qui els 
agrada ballar en poguessin ballar més, i als qui els agrada escol-
tar, n’escoltin més varietat. El resultat d’això, que se n’ha dit l’es-
til manresà, permetia passar de set a nou sardanes per ballada. 
La proposta anys després el pare la va presentar formalment en 
una ponència al Congrés de Cultura Popular i Tradicional de 
1981 i des d’aleshores que se n’ha escampat l’ús». 

La tasca de Francesc Soler Mas a favor de la sardana tindrà 
el 1995 un darrer episodi, amb la coordinació del llibre La 
sardana a Manresa. 1901-1994, que va editar el Foment de 
la Sardana, de l’Agrupació Cultural del Bages. El volum re-
flecteix com Manresa ha estat, al llarg dels anys, una ciutat 
capdavantera en el món de la sardana. I avui la seva filla 
Núria, compromesa encara amb aquells Aires de Catalunya 
i amb el mateix Foment de la Sardana, presideix l’Agrupació 
Cultural del Bages i està contenta de coincidir amb altres 
entitats de la ciutat a l’hora d’encarar reptes en clau de cul-
tura popular. «I de saber treballar plegats, com van saber 
fer els nostres predecessors, quan l’any 1963, malgrat tots 
els entrebancs que rebia l’associacionisme, van aconseguir 
proclamar Manresa ciutat pubilla de la sardana».

Núria Soler Cunill, viure amb la sardana

A l'esquerra: 24 de març de 1957, festa de l'arbre al passeig del Riu amb cobla i sardanes. Foto: ACBG-Francitorra. La foto està feta des del pont de Sant 
Francesc i l’edifici que es veu al darrere, a l’esquerra, és la fàbrica Sitges, allà on després es va construir l’hotel Pere III.
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dia d’un diumenge de juliol. Cal portar 
la sardana al cor de la ciutat i fer-ho en 
horaris contemporanis també». I coin-
cidint amb ella, en Joan Puig ja pensa 
en la fórmula del 2024: «A Manresa la 
trobada de punts lliures la podríem fer 
de nit, i seria una festassa!». 
 
Ballar i fer-ne festa, fer la sardana 
atractiva. El cas de l’institut Lluís de 
Peguera el darrer Sant Jordi il·lustra la 
capacitat dels centres per transmetre 
la dansa, i fer-ho en termes festius, pel 
pur goig de ballar: els resultats són ben 
presents a la comissió per la capitalitat 
de la sardana, que els perceben com a 
exemple per a d’altres centres escolars.

«Sense tòpics ni prejudicis, l’atractiu 
de la sardana és innegable», diu Joan 
Puig, que recorda que l’últim any als 
de Dintre el Bosc ja els han contractat 

quatre vegades per anar a Món Sant 
Benet «en l’última nit de gent que aca-
ba el camí de Sant Ignasi. Després del 
sopar fem una exhibició d’un parell o 
tres de sardanes i, en acabat, fem aixe-
car la gent i els ensenyem a ballar-ne. 
Sí, sí. Turistes, la majoria dels quals 
parlen anglès! De manera que cal en-
senyar-los sardanes en anglès, és clar. I 
això només ho pot fer la gent més jove 
de la colla. I tothom en surt content!».

Sardanisme obert i inclusiu
La voluntat inclusiva sembla indiscu-
tible quan es veu que el sardanisme de 
competició oficialitza que pots sentir-te 
allò que vulguis. «No sé si ho veurem 
mai en les de balls de saló... En el nos-
tre cas, el primer dia de l’any et marca el 
gènere per als concursos d’aquell any; el 
que no es pot fer és canviar a convenièn-
cia. Però avui, en el sardanisme de com-

Vicenç Cano Martínez, de jove, era membre de la colla Cla-
vellina, i recorda quan els van dir d’incorporar-se al Casal 
Cultural Dansaires Manresans. «Aleshores a mi tot em feia 
gràcia, i vam dir que sí, de seguida». El Vicenç tenia setze 
anys i de molt petit que havia arribat des de La Carolina, a 
Jaén. «Nascut el 1937, a mitja guerra, vaig venir a Manresa 
amb un any i mig, i sense batejar. Ho van resoldre a la Seu 
quan ja tenia més de dos anys!». El Vicenç abans dels deu 
anys ja va anar a treballar, de primer a la impremta de Jo-
sep Roca, a Sant Miquel, i després en una fabrica de vetes a 
Sant Marc. I és allà que la filla de l’encarregat li va demanar 
si sabia ballar sardanes. «No saps ballar sardanes?, em va 
dir. Ella ja ballava amb els de la Clavellina i jo, que tenia 
dotze o tretze anys, li vaig demanar que me n’ensenyés. I 
en vaig anar aprenent allà mateix, entre telers. Sempre més 
he estat sardanista, i m’ho he passat molt i molt bé ballant 
sardanes». I amb un punt de coqueteria afegeix: «Deien 
que hi tenia una certa gràcia!». 

El cas és que ell es va integrar a la colla Clavellina, i la 
Clavellina es va integrar al nou Casal Cultural Dansaires 
Manresans, «i allà fèiem ballets i sardanes, i hi havia un 
ambient guapo, molt net. Pensa que jo arribava a casa, 
desprès de treballar, a la Catalana, i escoltant el programa 
del Soler Mas em posava a ballar amb els braços agafats a 
l’estenedor!». Ara el Vicenç forma part de la comissió del 
75è aniversari de l’entitat «i encara que fins ara no ho he 
pogut fer, també col·laboraré amb el programa de la capi-
talitat de la sardana». De fet, el seu activisme també passa 

pel moviment veïnal, i és el 
president de l’Associació de 
veïns de Vic-Remei. «Allà 
també vam estar molts anys 
ensenyant a ballar sardanes, 
però ara els cursets s’han 
acabat...». Amb una nos-
tàlgia evident recorda quan 
mai no es cansava de ballar: 
«Ara tampoc em perdo cap 
ballada, eh?, però més aviat 
les miro, més que no pas les ballo, bo i assegut amb una 
cerveseta... Tampoc no soc un vell xaruc, eh? Encara tinc 
ganes de fer moltes coses!». I afegeix: «El món ha canviat 
molt des que vaig començar a ballar. Aleshores calia anar a 
fer llenya i passàvem gana i tot, jo no hi tornaria pas als anys 
quaranta! Però ballàvem sempre, i ballàvem convençuts, en 
trobades, festes i festeigs, en els casaments! Si no era anar al 
cine, no hi havia pas res més...». Més endavant, quan ell ja 
s’estava al Remei, també recorda els actes del pubillatge, el 
1963, en un ambient cada cop més obertament catalanista. 
O l’atreviment, a tretze anys, de preparar ell sol un teler i fer 
cinta amb les quatre barres. «I el primer cop que, per anar a 
ballar, em vaig vestir de català? Amb el sacrifici de ma mare 
que em va comprar la faixa! Doncs des d’aquell dia en pas-
sar per davant del Cassinet, camí de Manresa, amb tota la 
colla que hi feia el got, jo vaig deixar de ser el xarnego. Van 
quedar bocabadats i van haver de canviar d’opinió: jo ja no 
era xarnego!». 

Vicenç Cano, sardanes per arrelar

Els punts lliures enganxen
«Per enganxar més gent, i gent jove, no 
hi ha res com els punts lliures: hi ha uns 
compassos, és clar, però a partir d’aquí 
et pots muntar la coreografia que vul-
guis», diu Joan Puig. De fet, avui hi ha 
qui s’apunta a ballar sardanes per assis-
tir al campionat de punts lliures, fins al 
punt que la Unió de Colles Sardanistes 
ja n’ha organitzat una competició a part. 

Com un aperitiu, aquest mes de no-
vembre Manresa precisament acollirà 
la trobada de punts lliures que corres-
pondria a Balaguer, actual capital de la 
sardana. Segons Montserrat Sala, «són 
sessions extraordinàriament vistoses, 
diferents des del primer moment. I 
el cert és que omplen pavellons, l’any 
passat amb 25 colles!». En aquest sen-
tit, defensa que avui «els concursos no 
caldria que es fessin a les dotze del mig-
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petició no compta el gènere del DNI 
sinó allò que tu vulguis. De manera que 
si un noi se sent noia, o si una noia se 
sent noi, són ells qui trien. I, encara que 
no en coneixem casos, també ens hem 
dotat d’un protocol d’assetjament».

Tornem al principi: Manresa es prepa-
ra per celebrar novament la capitalitat 
de la sardana. Però amb un objectiu 
clar als fonaments: fer arribar la sarda-
na a més sectors. En paraules de Joan 
Puig, «eixamplar la base, es diu ara, oi? 

Voldríem obtenir més complicitats, 
potser arribar a més escoles, i acon-
seguir que les celebracions perdurin 
en el temps. La capitalitat pot ser un 
altaveu que des que surt el col·lectiu 
.manresa ja volíem impulsar».

Montserrat Sala hi posa un punt de més 
vehemència: «Queda corda, i tant! Però, 
també, ens hem de proposar més canvis 
com ara la percussió o, especialment, 
la sonorització de les cobles. No ens ho 
podem plantejar? És un pas difícil i que 

valdrà diners, però de cara al jovent... 
que no sentim com sonen els cotxes? 
També la cobla pot servir per més co-
ses, la seva musicalitat ha d’arribar més 
lluny. I un darrer apunt: també ens calen 
sardanes de nit... i amb un gin tònic!».

I mentre es recorda la Sardanova o el 
so captivador de l’Elèctrica Dharma, 
tots plegats acaben per conjurar-se a 
l’hora de trencar tòpics: ni la sardana 
és cosa de la gent gran, ni molt menys 
és avorrida. El repte està servit. 

Membres de la colla Dintre el Bosc a la ballada a Sant Domènec amb la gent de Basket Beat: 
ballant al ritme de les pilotes de bàsquet!  Foto: Ana Ballesteros-Aires de Catalunya.
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històries centenàries

Laura Serrat
Foto: Joan Closas

«Tinc mil anys d’històries per explicar», afirma bromejant 
Rosa Rodríguez, que just acaba d’arribar al segle de vida, 
amb la sensació d’haver viscut una eternitat. «Quan arri-
bes a certa edat la memòria falla», avisa la manresana, a 
qui agrada la conversa i el tracte amb la gent. El seu és 
un caràcter enfortit pels cops que li ha donat la vida, però 
també forjat amb la simpatia i l’amabilitat característiques 
de la seva terra, Andalusia, d’on va partir fa seixanta anys 
en busca d’un futur millor per a les filles, fins arribar a 
Manresa, la ciutat que la va acollir i que continua sent casa 
seva. Des de la seva arribada a la capital bagenca, va viure 
al barri del Poble Nou, on va establir grans amistats. Ara, 
però, fa menys d’un any que va ingressar a la residència 
Valldaura, després de superar diversos trencaments de fè-
mur. «En els mals moments, sempre he tingut la família al 
costat i això m’ha salvat», assegura. 
 
Una d’aquestes persones que sempre ha tingut a prop és 
la seva filla petita, l’Imma, que es mira la mare amb ten-
dresa i admiració per l’energia que desprèn malgrat el pas 
dels anys. La seva actitud positiva es detecta en la mirada 
curiosa, darrere el vidre d’unes ulleres, en el toc presumit 
del seu pentinat pulcre de cabells blancs o en l’estampa re-
ligiosa que duu a la butxaca i sempre que pot petoneja per 
agrair el temps viscut i recordar els éssers estimats que ja 
no hi són. De tant en tant, li agrada pensar en l’època en 
què vivia a Terque, Almeria, amb els pares i els tres ger-
mans. Tot i que va viure una temporada a França, va pas-
sar bona part de la infància al poble andalús, enmig d’un 
entorn rural que els va permetre no passar gana durant la 
guerra. Malgrat els temps convulsos, explica que va tenir 
una infància feliç, «tot i que no vaig poder estudiar tant 
com m’hauria agradat». 

Cent anys, mil històries
Rosa Rodríguez

De fet, es va casar molt jove, als vint anys, amb un noi del 
poble, el Cristóbal, «amb qui ens coneixíem de sempre, 
ja que vivíem al mateix carrer, fins que un dia ens vam 
enamorar». El Cristóbal era tretze anys més gran que ella i 
venia d’una família de forners, i la Rosa va aprendre l’ofici. 
Una vegada ja casats, es van traslladar a un municipi de la 
vora, Uleila del Campo, on els feia falta un forner. «Sem-
pre treballava quan era fosc per coure el pa i quan tornava 
a casa solia venir amb una senalla de llonguets», recorda. 
Amb el Cristóbal van tenir quatre filles i, quan va néixer la 
darrera, l’Imma, van decidir traslladar-se a viure a Man-
resa, recomanats per una parenta, amb l’objectiu d’esta-
blir-se en un entorn més urbà per donar més oportunitats 
laborals a les filles. «Al principi va ser difícil acostumar-se 
a la nova llengua, al canvi de paisatge...», reconeix, «però, 
de mica en mica, ens vam començar a sentir com a casa». 

Quan van arribar, es van situar al barri de Poble Nou, on de 
seguida s’hi van sentir còmodes per l’ambient familiar que 
s’hi respirava. La filla recorda que «la mare sempre portava 
la cadira al carrer per reunir-se amb les amigues i prendre 
una estona la fresca mentre els petits jugàvem». Els anys van 
transcórrer en aquest vaivé plàcid d’una barriada tranquil·la 
fins que el Cristóbal va patir un accident de trànsit que li va 
llevar la vida. «Va ser un cop molt dur per la mare», lamenta 
la seva filla, que alhora afegeix que la calidesa del veïnat la 
va ajudar a refer-se i a continuar endavant. Són incompta-
bles les experiències que formen un segle de vida, algunes 
més amargues, d’altres més dolces, però totes es convertei-
xen en cicatrius que expliquen històries precioses. I la seva 
és única, com totes les altres, amb una premissa clara: l’amor 
incondicional envers els nets i besnets, que suposen ara una 
esperança per al futur.
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d'aquí i d'allà

da obra de ballet amb partitura de Txaikovski, que curio-
sament ja vaig interpretar als onze anys. També als dotze 
anys vaig tenir el privilegi de fer el paper de l’únic nen, que 
era el William, el germà petit de Victor Frankenstein, el 
científic creador del monstre, en l’obra dirigida pel core-
ògraf Liam Scarlett. Acabo aquest curs i hauré de buscar 
feina per començar a treballar en alguna companyia pro-
fessional. Tinc l’avantatge d’haver rebut aquesta formació, 
però tot depèn sempre de les entrevistes amb els directors. 
No em plantejo cap destinació concreta. Intento no tenir 
una idea molt fixa del que vull fer. Pot ser que comenci 
amb una companyia petita o més gran... Tinc clar que m’hi 
vull dedicar professionalment, però és difícil treballar a 
Catalunya, on només hi ha una o dues companyies. Aquí 
si es fa ballet els teatres són mig buits i a Londres s’om-
plen. Pot ser a Anglaterra, Europa, Estats Units... o fins i 
tot Austràlia, on el ballet està molt ben considerat i hi ha 
bones companyies. 

m dic Guillem Cabrera Espinach 
i tinc divuit anys. Soc de Sant Sal-
vador de Guardiola, però des dels 
onze anys visc a Londres, concre-
tament a la Royal Ballet School, 
una escola britànica de formació 
de ballet clàssic fundada el 1926 

per la ballarina i coreògrafa angloirlandesa Ninette de Va-
lois.  Sempre havia tingut clar que volia ballar i en volia 
aprendre tant com pogués. Als tres anys ja feia extraesco-
lars de ballet a la Joviat i després vaig anar a l’escola d’Ol-
ga Roig, on en un curset de Setmana Santa vaig conèixer 
Lourdes de Rojas, que tenia el fill i el marit, Rodolfo Caste-
llanos, a la Royal Ballet School, i que em va animar a mirar 
d’entrar a l’escola anglesa. Hi vaig enviar formulari i fotos 
i vaig anar a Londres per fer-hi dues audicions. De 500 
que ens vam presentar només en vam quedar 13. Amb els 
meus pares vam decidir tirar endavant, malgrat que el cost 
que calia pagar era de 44.000 euros els dos primers cursos.

Els primers anys van ser complicats, perquè tot i que a 
primària havia fet tres cursos en una escola anglesa de 
Barcelona i després al Paidos de Sant Fruitós, l’anglès del 
dia a dia allà era molt diferent, la variant dialectal, com 
ho deien... i jo era l’únic noi que no era anglès. Els pri-
mers cinc anys vaig viure a la residència de l’escola, situada 
en un antic palau de caça de la reina, al mig del parc de 
Richmond, on passàvem tot el temps i només en sortíem 
per venir a casa una setmana cada mes i mig, per veure 
la família, els amics i per carregar piles. Allà hi he tingut 
suport amb algunes famílies que m’han tutoritzat, com ara 
els Revilla de Manresa, des del primer curs i altres famílies 
catalanes, de Granollers, Reus... i també una família aus-
traliana. Ara estic a la residència dels alumnes més grans, 
al centre de la ciutat, al costat de la Royal Opera House.

De vegades fem actuacions, sempre lligades amb l’escola, 
perquè són molt estrictes amb la nostra imatge i amb les 
entrevistes als mitjans. El darrer curs l’acabarem amb la 
representació a Birmingham d’El Trencanous, la conegu-

Des de Londres
Guillem Cabrera  

Guillem Cabrera Espinach està acabant la formació a la presti-
giosa Royal Ballet School, de Londres

E
«El darrer curs l’acabarem amb la representació 
d’El Trencanous, la primera obra que vaig fer 
quan tenia onze anys»

Guillem Cabrera en una actuació de final de curs de la Royal Ballet 
School a l’Opera Holland Park de Londres
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innovació i tecnologia

Josep M. Macià Roldan, gerent i secretari tècnic del Col•legi d’Enginyers 
Graduats i Enginyers Tècnics Industrials a la Catalunya Central

Realitat augmentada i virtual
La realitat augmentada és una tecnologia que combi-
na elements del món real amb informació disponible al 
món digital, generalment representada a través d’imatges, 
animacions, etc. Totes aquestes dades virtuals interactu-
en amb la imatge d’un objecte real capturat per la càmera 
d’un dispositiu electrònic com ara un telèfon mòbil, una 
tauleta o unes ulleres connectades a internet. Tot i que la 
realitat augmentada i la realitat virtual estan fortament 
connectades, són tecnologies diferents. La realitat virtual 
replica artificialment un entorn des de zero, sense tenir en 
compte l’entorn real, i crea en l’usuari la sensació d’estar-hi 
immers. El gran tret diferencial de la realitat augmentada, 
doncs, és aquesta capacitat d’enriquir l’entorn amb dades 
complementàries i poder interactuar-hi. 

Múltiples aplicacions
De l’oci a la medicina. La realitat augmentada és una tec-
nologia amb múltiples aplicacions. Al sector industrial, la 
creació de realitats mixtes en temps real que combinen el 
món real amb elements virtuals ofereix noves possibilitats 
d’interacció entre l’operari i les màquines, milloren la pro-
ductivitat i la seguretat, i redueixen els costos. Pensem, per 
exemple, en l’agilitat que es guanya si l’operari que està mun-
tant una peça pot consultar el manual d’instruccions com si 
el veiés en una pantalla, sense haver de passar pàgines en 
paper, o en un servei tècnic que pot reparar una màquina 
a distància gràcies al fet que hi veu a través de les ulleres de 
l’operari que l’està manipulant i el guia en tots els passos a 
fer. Altres àmbits d’ús de la realitat augmentada són: 
Medicina. Consultar l’historial mèdic del pacient durant 
una intervenció quirúrgica, visualitzar òrgans en 3D... La 
realitat augmentada té grans possibilitats de creixement en 
el sector de la salut. De fet, un 25% dels centres de salut de 

Catalunya afirma utilitzar-la en la docència, la gestió del 
dolor, les intervencions quirúrgiques o la gestió de fòbies. 
Arquitectura i interiorisme. Hi ha empreses d’arquitectura 
que fan servir la realitat augmentada per tal que el client pu-
gui veure en temps real el resultat de les obres a casa seva o 
com encaixarà un moble o una peça de decoració en l’espai. 
Formació. Llibres o continguts online enriquits amb 
imatges 3D per millorar l’aprenentatge. 
Màrqueting. Des d’accedir a una campanya de publicitat 
interactiva mentre visualitzem un anunci convencional al 
carrer fins a emprovar-nos roba de manera virtual. El sec-
tor del màrqueting està explorant totes les possibilitats que 
té la realitat augmentada en la creació de noves experièn-
cies per al consumidor. 

Quina és la situació actual? 
Les previsions són que més de la meitat de les grans empre-
ses mundials ben aviat ja treballin amb estratègies digitals 
que utilitzin la realitat virtual o la realitat augmentada. De 
moment, però, els usos d’aquesta tecnologia en els sectors 
industrials, d’enginyeria o d’edificació només representen 
un 14% del total de les aplicacions de la realitat augmen-
tada. A Espanya, hi ha més de 300 empreses que ofereixen 
serveis en aquest àmbit, però la xifra continua creixent.

Realitat augmentada: 
AR+, veure-hi més enllà 

A les fàbriques, ben aviat, un treballador equipat amb ulleres de realitat augmentada podrà 
reparar una màquina des del mateix lloc de treball, sense necessitat de desplaçar-se. Aquesta és 
només una de les aplicacions que permetrà aquesta innovadora tecnologia, que ja s’està fent un 
lloc en les indústries més punteres i en el que no són indústries, com veiem a la imatge adjunta. 
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saps què menges?

Marta Jorge

Al pa, pa i al vi, vi

Moltes persones continuen incloent pa 
en la majoria dels seus àpats. Ja sigui per 
tradició o perquè hi estan acostumats, la 
realitat és que el pa no és imprescindi-
ble en la dieta, cosa que tampoc no vol 
dir que no se’n pugui consumir. Ara bé, 
la qualitat del pa des d’un punt de vista 
nutricional no sempre és la millor ac-
tualment, sobretot perquè el procés de 
fermentació artificial al qual se sotmet 
i l’excés de farines refinades que conté 
ens obliguen a ser selectius i exigents 
a l’hora de triar una bona opció. Avui 
analitzem l’etiqueta d’unes torrades de 
pa que es poden trobar en diferents 
supermercats amb escasses diferències.

INGREDIENTS
Farina integral de sègol (gluten) 
85%, llavors de sèsam 11%, sal.

INFORMACIÓ NUTRICIONAL 
(per 100g)
Valor energètic 1645 KJ (391 kcal)
Greixos 7,6 g 
 dels quals saturats  1,1 g
Carbohidrats          60,1 g
 dels quals sucres  3 g
Fibra alimentària 24,7 g
Proteïnes               13 g
Sal                           1,13 g

L’ingredient que apareix encapçalant la 
llista és la farina integral de sègol, així 
que estem davant d’un aliment ric en 
fibra. La fibra contribueix a millorar 
el nostre trànsit intestinal a banda de 
ser una font d’aliment per als micro-
organismes que habitualment viuen al 
nostre tub digestiu (microbiota). El fet 
que no porti llevat és degut a l’absència 
de fermentació. Quant a la informació 
nutricional, el producte té un contin-
gut baix en sucres i greixos. Quant a 

RECORDA
Podem sobreviure sense menjar 
pa. Això no obstant, és possible 
incloure’l a la dieta tenint la pre-
caució de ser rigorosos a l’hora 
de triar-ne un que no estigui ple 
de sucres i d’altres ingredients 
innecessaris. El pa acostuma a 
contenir farina, llevat –elabo-
rar-lo a partir de massa mare, 
un ferment que conté farina i 
agua, és una altra opció vàlida–, 
aigua i sal. Fins i tot és possible 
elaborar pans no fermentats. A 
l’hora de triar un pa ja preparat 
prioritzarem que contingui fa-
rines integrals que aporten fibra 
i una sensació de sacietat més 
persistent. Tot i que convé re-
visar el contingut de sal, des del 
passat mes d’abril ho tenim més 
fàcil amb l’entrada en vigor de la 
nova normativa que fixa el con-
tingut màxim de sal per cada 
100 g de pa en 1,31 g. Hi ha una 
dita de la cultura popular que 
recorda la importància de dir les 
coses pel seu nom: «Al pa, pa i al 
vi, vi». Quan es tracta de menjar 
pa, també és millor que sigui pa 
i no succedanis. Però, pans pro-
cessats com el que hem analitzat 
avui són també opcions compa-
tibles amb una dieta saludable.

la sal, si tenim en compte que el pa és 
un aliment de consum freqüent i que 
l’OMS recomana un consum diari de 
sal inferior a 5 g, amb 1,13 g per cada 
100 podem considerar que la quantitat 
de sal és força correcta.

Els productes que tot i haver estat pro-
cessats són bones opcions per al consum 
són relativament fàcils de deduir a partir 
de l’etiqueta. Principalment, perquè in-
clou pocs ingredients i això ja dona ide-
es del grau de processament industrial 
al qual s’ha sotmès el producte.

L’etiqueta correspon a unes torrades de 
pa de sègol amb llavors de sèsam. Es 
tracta d’un paquet que conté unes tor-
radetes primes i cruixents, cadascuna 
de les quals té un pes d’uns 9 g. Com 
que cada torrada és força lleugera és 
més fàcil no abusar-ne i, addicional-
ment, facilita prioritzar d’altres ali-
ments rics en proteïnes o greixos sa-

ludables que es poden consumir com 
a acompanyament. El salmó marinat, 
el formatge fresc o l’alvocat són alguns 
exemples salats.
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CENTRE DE NORMALITZACIÓ 
LINGÜÍSTICA MONTSERRAT 
SLC Manresa – SCC Bages  ·  Passeig de Pere III, 68   
Tel. 93 872 17 07   ·   manresa@cpnl.cat   
www.facebook.com/SLCdeManresa

Teniu dubtes a l’hora d’escriure un text?
Actualment qualsevol empresa, entitat o administració elabora comunica-

cions escrites, tant en format virtual (pàgina web o xarxes socials) com en 
format físic (cartells, rètols, difusió de productes o serveis). 

El CNL Montserrat ofereix serveis lingüístics amb la finalitat d’aconseguir 
qualitat adequada en llengua catalana. Empreses, entitats o administracions 
es poden beneficiar d’un assessorament lingüístic actiu, a partir d’un mètode 
de revisió propi i una atenció personalitzada. Corregim i traduïm textos i 
els tornem amb recomanacions per millorar-ne la redacció. També, si convé, 
oferim acompanyament personalitzat a persones encarregades de redacció de 
textos i comunicacions per millorar la qualitat de les comunicacions, segons 
les seves necessitats. 

Així, doncs, si voleu publicar  textos de qualitat  i  redactar amb segure-
tat, no dubteu a posar-vos en contacte amb nosaltres a través de manresa@
cpnl.cat o al 938721 707. Us oferim un assessorament que de ben segur us 
ajudarà a tenir una comunicació més eficaç i, per tant, una millor projecció 
al mercat. 

https://www.cpnl.cat/serveis/empreses/index/
mailto:manresa@cpnl.cat
mailto:manresa@cpnl.cat
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indrets

Josep M. Mata-Perelló / Josep Girabal Guitart
(Geoparc Mundial UNESCO de la Catalunya Central)

n un dia qualsevol de fa 30 milions 
d’anys, un ramat d’entelodonts es va 
acostar a la vora fangosa del llac per 
abeurar-se; eren uns mamífers im-
pressionants amb una certa retirada 
als porcs senglars, però amb les potes 
llargues i molt més grossos. N’hi ha-

via de diferents edats i mides, i un cop es van haver fet passar 
la set van marxar deixant les seves petjades marcades al fang. 
Poc després va començar a ploure, les rieres van portar al llac 
aigua carregada de sediments que va cobrir les petjades sense 
espatllar-les i van quedar enterrades sota una capa d’argila. 
Amb el temps, més i més sediments s’hi van anar afegint i les 
petjades van quedar cobertes per centenars de metres de fang, 
sorra i a vegades matèria vegetal. On això passava, que és on 
ara hi ha la serra de Castelltallat, era una regió molt plana al 
mig d’una gran conca endorreica que s’estenia fins a Navarra, 
el clima era subtropical i hi havia llacs i aiguamolls amb vege-
tació de ribera, tortugues, cocodrils, peixos, aus i mamífers. 

Els temps geològics anaven passant mentre els vells sedi-
ments es consolidaven transformant-se en roca calcària, 
margues, gresos i primes capes de carbó mineral anomenat 
lignit. Lentament les forces que aixecaven el Pirineu van anar 
plegant aquells estrats rocosos formant la serra de Castellta-
llat, que des que es va començar a elevar va ser erosionada 
per les pluges i l’aigua d’escorrentiu. En aquest procés van 
desaparèixer centenars de metres de roca fins que cap a 1980 
els treballs de canviar el traçat de la carretera van deixar a 
la vista l’antic fang del llac, ara transformat en una llosa de 

roca calcària, amb un regal afegit: les petjades d’aquells ente-
lodonts encara hi eren.Després d’estar soterrades 30 milions 
d’anys tornaven a veure la llum, ara gravades en roca, prop 
de la masia de Cal Prat Barrina. En geologia les petjades fòs-
sils s’anomenen icnites (del grec antic ichnion = empremta, 
petjada). Durant l’Oligocè els entelodonts van abundar a Eu-
ropa, Àsia i Amèrica del Nord i n’hi van haver de diferents 
espècies. Se suposa que els de Castelltallat eren de l’espècie 
Entelodon magnus, uns animals imponents que podien ar-
ribar gairebé als 2 m d’alt, 3,5 de llargada i una tona de pes. 
S’agrupaven en ramats en què les baralles entre mascles eren 
habituals i molt violentes. En cranis fòssils s’han observat 
marques de les mossegades fetes per individus de la mateixa 
espècie. Al seu costat el porc senglar és un bosquerol espan-
tadís. Al jaciment de Cal Prat Barrina es veuen diferents ti-
pus de petjades en funció de l’estat del fang per on caminaven 
els entelodonts. Les fetes en fang submergit són diferents de 
les que es van fer en fang tou o amb una crosta seca. 

Les icnites (petjades fòssils) 
de Cal Prat Barrina

E

Nom del paratge: Cal Prat Barrina. Situació: Vessant nord de la 
Serra de Castelltallat, ben bé al costat de la carretera BV-3002 que 
uneix la carretera de Castelltallat amb Salo, a uns 700 metres de 
Cal Prat Barrina. Procedència del nom: Al segle XVII els propieta-
ris de Cal Prat Barrina per diferenciar-se d’altres Prat, van adoptar 
el topònim de la riera de Barrina, que passa per davant. Situació 
geològica: La zona forma part de la Depressió Geològica de l’Ebre. 
Importància geològica: Les icnites són un element molt impor-
tant del patrimoni geològic del Geoparc. Materials geològics: 
Calcàries, gresos, margues, argiles i lignits, totes d’origen continen-
tal lacustre. Edat de la formació: Els sediments que van originar 
les roques d’aquest indret es van dipositar al principi del període 
Oligocè, fa uns 30 Ma. Curiositats: Fa anys el lloc era conegut com 
a les Codineres, però en descobrir-se les icnites es van anomenar 
de Cal Prat Barrina, potser per facilitar-ne la localització.
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Ignasi Cebrian

Un atles ambiental català

o sé si coneixeu l’Atles Global de 
la Justícia Ambiental que des del 
Institut de Ciència i Tecnologia 
Ambiental (ICTA) de la Universi-
tat Autònoma de Barcelona s’està 
elaborant des del 2014 fins ara. És 
un atles digital (ejatlas.org) que 

inclou més de 3.764 conflictes ambientals de tot el món, 
situats sobre diferents tipus de mapes i acompanyats d’una 
breu descripció del conflicte. Recull les històries i les mo-
bilitzacions de les comunitats que lluiten per la justícia 
ambiental d’arreu del món. Un atles que visibilitza impac-
tes llunyans en poblacions marginals i pobres, conseqüèn-
cia de consumismes pròxims típics de poblacions riques.

En l’atles també apareixen els conflictes de justícia am-
biental més coneguts de Catalunya. Els runams salins 
del Bages, responsables de la contaminació d’aqüífers, 
les mobilitzacions contra el transvasament de l’Ebre, el 
problema de contaminació generat a Flix per la indústria 
química Ercros, la defensa del patrimoni natural català, 
etc. A l’Atles hi podem anar afegint el nous o recurrents 
conflictes apareguts a Catalunya com són els incendis, les 
inundacions i d’altres típics de les zones de clima medi-
terrani. També podríem optar per fer una atles nou d’àm-
bit restringit al territori català on situéssim tots els petits 

N i no tan petits impactes locals que no apareixen ara per 
ara en cap mapa.

Aquest Atles Català de la Justícia Ambiental seria una 
manera de ser conscients del que està passant al territori 
a escala local. Permetria fer visibles les lluites ambientals 
que es van repetint a diferents localitats. Una eina per co-
hesionar les entitats ecologistes (i també les administra-
cions locals) i poder actuar totes a l’uníson. Tal com diu 
el professor i economista impulsor del projecte de l’Atles, 
Joan Martínez Alier, l’ecologisme de vegades guanya. Una 
dada extreta de l’Atles: el 20 per cent dels conflictes ambi-
entals mundials acaben exitosament. És poc, encara que 
esperançador. No obstant això, si cadascú es mira el melic, 
no arribarem, ni de bon tros, gaire lluny a l’hora de soluci-
onar els conflictes ambientals més pròxims.

En resum, podríem afegir-hi conflictes que es donen a ni-
vell local, però que no tenen gaire repercussió nacional ni 
internacional. Seria una porta d’accés a divulgar-los. Un 
espai on presentar aquells conflictes locals nascuts gràcies 
a administracions i polítics poc valents, mediocres i pu-
sil·lànimes, que per la desídia administrativa han deixat 
intervenir certs actors privats (o públics) massa atrevits, 
molt ignorants, impertinents i, sobretot, amb poca cons-
ciència o civisme ambiental.

natura urbana

Els incendis mediterranis, un bon conflicte ambiental
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notícies del pou

«En publicitat 
s’han de decidir 

moltes coses per fer 
una imatge que 

no ha sortit 
del meu magí»
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l'entrevista

EVA 
BOZZO 
ARIAS
Jordi Sardans
Fotos: Francesc Rubí

Fotògrafa professional. Treballa en tres branques 
que es realimenten: publicitat, moda infantil 
i retrats. El que ha fet en moda i retrats li ha 
servit per accedir a les campanyes de publicitat. 
El seu equip tècnic consta d’un assistent de 
llums,  un altre digital i ella, en les campanyes de 
publicitat. Té clar que no seria possible operar 
sola en aquest tipus de fotos. De tant en tant, li 
proposen projectes més artístics: Confluències, 
el calendari i l’exposició per la capitalitat cultural 
de Manresa el 2018, Visions del patrimoni 
històric, el 2021, o el Tocats de Lletra 2022. 

om definiries 
la teva fotogra-
fia i amb quin 
equip treballes?
-Fàcil, fresca i 
optimista. In-
gènua i diverti-

da. Les meves fotografies reflecteixen la 
part més naïf de la vida. El meu equip 
mínim són cinc ajudants: dos assistents 
de fotografia, un estilista, un maquilla-
dor i un productor. A Madrid tinc un 
equip que sol ser sempre el mateix.

-Com és el món d’un freelance en la 

C
fotografia?
-Tots els fotògrafs que conec són fre-
elance, o tenen la seva petita empresa. 
Conec molt pocs fotògrafs que estiguin 
dins d’una empresa fent fotos. Els col·le-
gues amb els que tracto sempre com-
petim. L’agència de publicitat sempre 
demana tres fotògrafs diferents amb tres 
productores diferents i tres pressupos-
tos diferents. Som un producte més i, 
igual que els actors, tenim un represen-
tant. Obren i estem dins d’una cartera.

Publicitat
-Què és el primer que vas fotografiar?
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-Inicialment feia fotos de gent; és a dir, 
retrats, moda o publicitat. D’aquests tres 
camps, la feina més remunerada i la que 
necessita més professionals és la publici-
tat. Tant puc fer retrats per a una revista 
com per Movistar, on n’havia fet molts.

-Com valores la moda dins del món 
publicitari?
-La moda amb nens m’agrada més 
que la d’adults perquè no té cotilles i és 
com un espai molt lliure dins la meva 
professió publicitària. Fer un reportat-
ge de moda permet fer petits projectes 
artístics dins d’una revista. 

-Per als que no hi estem ficats, la pu-
blicitat té força mala imatge...
-És el diàbolo! 

-Exacte. 
-És falsa. Moltes de les fotos que faig 
serveixen per vendre alguna cosa. El 
que pretenen els gurús de la publicitat 
és que absorbeixis sensacions. El que 
m’agrada de la publicitat són els reptes. 
L’agència de publicitat pensa una imat-
ge per fer vendre més un determinat 
producte, que jo no he de defensar. Soc 
una tècnica que he de construir la imat-
ge que tenen in mente i treballo amb un 
equip com a mínim de dos assistents. 
Posen en marxa el funcionament d’una 
producció. La meva feina essencial és la 
interacció amb el personatge que hem 
de fotografiar. Quan Beko era patro-
cinador del Barça havia de fotografiar 
Messi, Ter Stegen, Piqué..., però neces-
sito gent que els maquilli, que els posi 
bé la roba, que controli el digital. És 
un repte perquè la idea no és meva, tot 
i que pretenen que donis la teva visió, 
sobretot tècnicament, perquè s’ha de 
simular alguna cosa creant de zero una 
ambientació, una llum, triar el càsting, 
les localitzacions de les accions. S’han 
de decidir moltes coses per fer una 
imatge que no ha sortit del meu magí. 

-Com valores els catàlegs de moda?
-No deixa de ser publicitat, però és 
més agradable, divertida i poc postis-
sa, perquè al final són nens que juguen 
i els fotografiem.

-Ha augmentat la protecció als menors?
-Sí. Als darrers anys ha millorat molt. 
Ara les comunitats autònomes són molt 

estrictes amb les qüestions legals, que 
estan molt ben acotades i s’han de ge-
nerar permisos. Tenen Seguretat Social. 
Una altra qüestió és que probablement 
no tots els nens que fan fotos les volen 
fer. Aquí tenim un problema. Si el de-
tectem parlem amb els pares i si volen 
poden marxar. Darrere una càmera hi 
ha molta gent i imposa molt arribar en 
un plató on t’esperen per fer fotos. A 
la majoria els encanta perquè venen a 
jugar amb nosaltres, però alguns venen 
induïts pels pares i no hi volen estar.

-Com són els càstings de nens?
-Generalment, n’hi ha de dos tipus, 
un de presencial i un altre de virtual. El 
presencial a Madrid el pots obrir amb 
280 nens, que és poc operatiu. Són molt 
subjectius i s’ha de saber que ho són. 
Triaré els nens per un tipus de cosa i un 
altre fotògraf per una altra. Els virtuals 
són els més fàcils perquè hi ha agències 
de models i la productora envia la con-
vocatòria del càsting i t’explica el tipus 
de feina, dies necessaris, d’unes deter-
minades edats. Per correu electrònic es 
reben les fotos de cada nen, cosa que 
et permet fer una preselecció. Si més 
endavant els vols veure, també hi ha 
aquesta possibilitat, com la de la grava-
ció amb vídeo. La majoria són virtuals i 
quan anem a fer les fotos molt sovint no 
ens coneixem amb els nens.

-Per què la moda amb adults et costa 
més de fer?
-No he estat mai prou resolutiva. Segu-
rament, perquè s’ha de seguir molt, cal 
estar-hi molt a sobre i és molt canviant. 
Vaig fer el pas cap a la moda infantil per-
què no es regeix per tendències i és més 
lliure i divertida. En qualsevol cas, no se-
gueix uns cànons concrets ni has d’estar 
tant al dia. Hi ha unes marques que sem-
pre regeixen darrere. Tampoc no tinc el 
caràcter dels fotògrafs de moda que sa-
ben què vindrà perquè estan molt al dia. 
La moda és una passió i gairebé et diria 
que un camí de vida. Dins del món de 
l’art, la moda trenca barreres, però mai 
no he tingut aquesta fal·lera.

-Quina relació professional tens amb 
el compositor Carles Cases?
-Vaig estar a casa seva, al Berguedà, 
per fer-li fotos durant tot un dia. Ho he 
fet amb d’altres com el Tortell Poltro-

na, Quimi Portet, Joan Laporta, Pilarín 
Bayés, Josep Colom, Moisès Broggi o 
Jordi Pujol. Era un projecte, Qui és qui a 
Catalunya, sobre personatges que havien 
excel·lit en les seves professions, que ha 
quedat al tinter. Tenia ganes de fer com 
un retrat més psicològic, més o menys 
teatralitzat, amb una imatge pensada, i 
tot plegat, acompanyat d’un retrat lite-
rari. El vaig desenvolupar amb el perio-
dista Jordi Finestres: ell feia l’entrevista i 
jo el retrat pur i dur, que havia de captar 
l’essència del personatge. Se li van com-
plicar les coses, no quadràvem agendes 
i li vam demanar al Genís Sinca, amb 
qui vaig fer dues entrevistes, però també 
tenia molts fronts oberts. El projecte va 
quedar a mig camí. El que m’agradava 
era poder intercanviar aquells moments 
a casa d’aquelles personalitats amb tant 
pòsit, amb qui tenies ganes de compartir 
més estones. Com a projecte artístic per-
sonal m’encantaria fer un llibre de retrats 
d’aquestes personalitats de Catalunya.

Madrid
-Com van ser els teus sis anys de tre-
ball professional a Madrid?
-Decideixo anar a viure a Madrid, per 
amor, no per estudiar. Tot i així, intento 
fer estudis d’especialització, però m’ho 
van treure del cap i de seguida vaig tre-
ballar en un plató i vaig fer d’ajudant de 
fotògraf d’Alejandro Cabrera, un dels 
top de la movida madrilenya. El meu 
company Roger, a qui coneixia de la Fla-
ma, va anar a Madrid fitxat per Canal 
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Plus. Era dissenyador gràfic i ara és re-
alitzador. Començo la carrera professi-
onal a Madrid amb Cabrera. Poc temps 
després, amb el Roger i el Quim d’Es-
parreguera que també treballava a Ca-
nal Plus fent disseny gràfic per televisió, 
mentre jo hi feia fotos, vam muntar una 
productora per fer videoclips amb fotos: 
Una mescla entre l’audiovisual i la foto-
grafia. També fèiem cortinetes de conti-
nuïtat per a Canal Plus, amb fotos. Vaig 
deixar de ser assistent de fotògraf i vaig 
fitxar per una agència de producció de 
Madrid. Vivíem al centre de la capital.

-Quin és el teu treball com autònoma 
dins del pool de fotògrafs madrilenys?
-En certa manera els fotògrafs funci-
onem com els actors i tenim algú que 
ens representa. En el nostre cas, són els 
que tenen contacte amb les agències de 
publicitat i els exposen la seva cartera 
de fotògrafs. De l’agència de publicitat 
arriba un projecte que proposa quin fo-
tògraf ha de tirar la proposta endavant. 
Cal tenir en compte que la publicitat ha 
fet una davallada bestial des que jo era 

assistent a l’actualitat. En el meu cas he 
tingut sort, sense bolcar-m’hi al 100%, 
però sempre he pogut viure d’aquest 
tipus de fotografia. Abans feia més pu-
blicitat i ara faig més moda, sobretot 
l’infantil. Vaig canviant, però sempre he 
fet fotografia on surt gent, ni arquitec-
tònica ni paisatgística.

-Quan decidiu tornar cap a Catalunya?
-El Roger i el Quim s’adonen dels can-
vis que experimenta Canal Plus amb 
l’entrada de Cuatro Televisión. La idea 
inicial era tornar a Barcelona, però al 
final vam decidir retornar a Manresa. 
El Quim es va desvincular de la nostra 
productora perquè se’n va anar a viure 
a Nova York. Nosaltres dos vam conti-
nuar tenint l’empresa conjuntament. Ell 
feia de realitzador i jo de fotògrafa pu-
blicitària. Si podíem fer projectes con-
junts amb les dues productores, ens ho 
proposaven, però no era gaire habitual. 
A mesura que passen els anys tornem a 
fer projectes més petits, que no depenen 
tant de les grans agències de publicitat. 

Aquest seria el cas del Tocats de Lletra.

-En el teu cas, et diversifiques profes-
sionalment?
-Sí, pel que fa al retrat, el faig sola per-
què no necessito ningú més. Amb publi-
citat sempre necessito una productora, 
encara que el client em truqui directa-
ment, perquè he de filtrar la feina a tra-
vés d’ella, que s’ocupa d’organitzar el càs-
ting i les localitzacions. En aquest sentit, 
la meva feina és de supervisar. Amb els 
anys, vaig agafar uns vincles amb Ma-
drid, de manera que ens coneixem de fa 
tant que ens entenem fàcilment. La pre 
i post producció d’una fotografia es fa 
a casa, connectada amb el telèfon; per 
tant, el lloc físic és indiferent.

-Quina opinió et mereixen els premis 
en l’àmbit publicitari?
-No hi he participat mai, tot i que hi ha 
els premis Lux, on sovint s’hi presenten 
les agències. Quan fèiem videoclips amb 
el Roger havíem guanyat algun premi. 
Però, al final, són les agències de publi-
citat que es donen els premis entre elles.

-Qui són Cristina Kapongo i la pro-
ductora Sunnyday Madrid?
-La Cristina és una de les meves esti-
listes de referència, amb qui hem for-
mat equip durant molts anys. Va néixer 
a Palència i fa anys que viu a Barcelo-
na, amb orígens al Congo. Sunnyday 
és la meva productora o representant, 
que em té dins dels seu ventall i s’en-
carrega de fer totes les meves gestions.

Digital
-Quina valoració fas dels cursos que 
vas fer sobre iniciació a la fotografia a 
Manresa?
-Em va agradar molt. Era el nucli de 
la fotografia que nosaltres ja apliquem 
d’una forma rutinària. Seria com anar 
amb bicicleta; és a dir, una tècnica que 
interioritzes i es fa d’una manera in-
conscient. Haver d’explicar això que 
fem d’una manera molt autònoma, la 
veritat és que em divertia molt.

-Com vas notar el canvi a digital?

-He de dir que els cursos anteriors ja els 
vaig fer en digital, ja que van ser al segle 
XXI. Quan vaig començar tot era ana-
lògic i em vaig resistir molt al canvi. A 
l’escola revelàvem els nostres rodets, fè-
iem les nostres còpies, els pares em van 
fer un laboratori a casa... L’analògic tenia 
una pàtina o gra que el digital no tenia, 
de manera que el primer digital era molt 
fals. Com que no pots posar-te d’es-
quena a la tecnologia, de mica en mica 
t’adones dels avantatges importants a 
l’hora de treballar, com per exemple, que 
en una sessió de feina publicitària sorties 
amb la feina provadíssima. Abans amb 
l’analògic havíem de tirar unes polaroids 
perquè el client veiés com quedaria d’il-
luminació, però el procés era tan llarg 
que pel camí podien passar moltes co-
ses. Fins que no podies lliurar la imatge 
final estaves intranquil·la. Ara amb el 
digital, disparo connectada amb un or-
dinador i al moment el client va veient 
tot el que faig, de manera que marxen 
contents de la sessió. Reconec que em va 
costar emocionalment, però ràpidament 
ens acostumem a tot.

-Mantens una activitat artística pròpia?
-La veritat és que no gaire. La part més 
lliure de la meva feina és la d’un projecte 
artístic propi. La veritat és que n’he fet 
pocs, ja que sempre me’ls han demanat. 
Per exemple, Confluències, de l’Ajunta-
ment de Manresa, que va contactar amb 
quatre o cinc artistes de la ciutat, per tal 
que desenvolupéssim un tema. Però, el 
cert és que no em guanyo la vida així, 
sinó fent publicitat o catàlegs de moda.

Manresa
-Quines van ser les aportacions de 
Confluències?
-Ens posaven a cada artista –que és 
com ens consideraven els representants 
de l’Ajuntament de Manresa– en contac-
te amb gent amb risc d’exclusió social, 
per tal de desenvolupar un tema. Vaig 
treballar amb gent gran que vivia sola i 
vaig fer-ne un projecte. Els vaig anar a 
veure durant el mes d’agost per conèixer 
les situacions molt dures amb les quals 
vivien, sols i amb condicions insalubres, 
fins i tot una persona va morir pel camí, 
i no va poder ser en l’exposició de retrats 
del 28 de desembre del 2018. Els vaig fer 
dos retrats: un, desvinculant-los del seu 
hàbitat natural, fora a l’exterior, i un altre 

«Com a projecte artístic personal m’agradaria fer un llibre 
de retrats de personalitats catalanes»
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el perfil

E va Bozzo Arias va néixer a Manresa el 27 
de setembre de 1974. El seu pare, Jaume, 
prové de Sant Cugat i es va establir primer 
a Sant Fruitós i després a Manresa, on pro-
fessionalment feia d’encarregat de la Caixa 

de Pensions. La seva mare, Victòria, provenia de Conca, va 
estar-se a Gironella i es van trobar a l’Esbart manresà. Va ser 
mestressa de casa i després va treballar a la Impremta Per-
ramon del carrer Barcelona. L’Eva és la més petita de quatre 
germans, darrera de la Núria, el Cesc i la Judith. Va començar 
els estudis al parvulari de la Flama, on va fer EGB, per després 
passar al Lluís de Peguera per fer el Batxillerat experimental, 
en l’especialitat d’Humanitats, fins a quart. Després de fer se-
lectivitat va iniciar Periodisme a Bellaterra, però va deixar la 
carrera a primer curs per passar a fer estudis de fotografia. 
«Volia ser reportera de guerra, però no tinc l’estómac per anar 
a fer fotos dels conflictes armats». Entra a l’Institut d’Estudis 
Fotogràfics de Catalunya i s’hi estarà tres anys. Després deci-
deix anar a viure a Madrid, «per amor, no per estudiar». Hi 
va fer d’ajudant de fotògraf d’Alejandro Cabrera. Amb Roger 
Fonts i Quim Ribes van muntar una productora per fer vide-
oclips amb fotos. Van treballar per Entibi. Quan deixa de ser 
assistent de fotògraf, fitxa per una agència de producció de 
Madrid i passa a ser una jove promesa d’aquesta productora 
de fotògrafs. Al cap de sis anys, decideixen tornar a Manresa, 
però l’Eva continua tenint la productora a Madrid, tot i que 
la seva feina es diversifica bastant amb la publicitat, la moda 
i el retrat. Pel que fa a la docència, treballa amb l’Acadèmia 
d’anglès Kids&Us, amb centre a Manresa, però especialment 
els seus referents de treball són Madrid i Barcelona. Durant 
uns anys ha fet cursos d’iniciació a la fotografia amb dos me-
sos de durada a l’espai de coworking Cheer, de la carretera de 
Cardona, i algun monogràfic específic sobre retrat a l’Ateneu 
de les Bases. Li agrada molt la plaça de la Reforma com a 
plató fotogràfic que li ofereix un fons neutre. 

Ha treballat per a diverses agències de publicitat: VMLY&R, 
Lowe FMRG, Ogilvy,  DDB, McCann Erikson, Síntesis SPC, 

Vinizius Y&R, Lola Mullenlowe, Vitruvio Leo Burnett, 
Wysiwyg, Contrapunto BCN, Revolution, Tapsa, HC-BCN, 
Del Campo Saatchi & Saatchi, Craft Barcelona, Terry & 
Sandy NY i Craft. Ha fet campanyes per clients com Ca-
nal+, MTV UK, Movistar, DKV, Cortefiel, Ford, Mercedes, 
Springfield, Copa América, Ministerio de Defensa Español, 
ICO, Nikon, AECC, Fundación Mapfre, RTVE, BBVA, 
Carbonell, Evax, RNE, Bicentury, Panrico, Signal, Clear 
Blu, Casino de Barcelona, Danone, Sanex, Swica, Antonio 
Miró, Ausonia, Lacer, Yakisoba, Fenistil, Fontvella, El Corte 
Inglés, Hipercor, Original Marines, Katia, Kids & Us, Mayo-
ral, Tuc tuc, Baby Tous, Beko, Míriam Ponsa, Leroy Merlin, 
Levi’s, Massimo Dutti, Lays, o Nestlé, entre d'altres. Ha pu-
blicat en diverses revistes: Neo2, El Pais Semanal, Collezione 
Bambini, Hooligans Magazine, Petit Mag, Milk, Luna, Vani-
dad, Glamour, Babiekins i Lemon Magazine. I per la seva cà-
mera han passat personalitats com Manel Camp, Jordi Pu-
jol, Moisès Broggi, Tortell Poltrona, Leo Messi, Ter Stegen, 
Gerard Piqué, Carles Cases, Ferran Adrià, Cristina Almei-
da, Doctor Castillo del Pino, Joan Laporta, Josep Colom, 
Josep Pons, Pilarín Bayés, Pau Riba, David Delfín i Bimba 
Bosé, Alaska, Eduard Fernández, Quimi Portet, Roger Mas, 
Els Gossos, Goya Toledo, Adriana Ugarte, María León, Ro-
ger Torrent, Samuel Eto’o, Frankie De Jonk, Ramon Folch i 
Carles Santos, entre d’altres.

dins de casa seva. Els vaig deixar una pe-
tita càmera perquè fessin fotos del que 
volguessin del seu dia a dia. El procés va 
ser molt interessant, però després també 
t’has de desvincular. 

-Què em pots dir de la imatge del To-
cats de Lletra d’enguany?
-El vídeo és del Roger i la fotografia 
meva, on surt el nostre fill Arnau. Pri-
mer vam fer la gràfica, però no podíem 
fer el vídeo perquè teníem molta feina. 
Ens van enredar i a canvi de la llibertat 
creativa el vam acabar realitzant. És la 

darrera feina que hem fet junts. Vam 
ajuntar novament les dues disciplines i 
la idea actual és la de tornar a fer més 
coses junts que separats, en l’àmbit 
professional. Tocats de Lletra ha estat 
un treball molt conceptual i abstracte. 
Per això vaig posar la condició de por-
tar-lo al meu terreny, que és el de fer 
fotos a gent, amb retrats. Donant-hi la 
volta el que vaig fer és un tocat de lle-
tres, literalment.

-Quina és la teva valoració sobre el 
patrimoni històric de Manresa?

-Pel que fa a la part que queda entre 
muralles, ens van demanar la nostra 
visió amb la finalitat de realçar la part 
arquitectònica. Ho vaig tornar a portar 
al meu terreny, que és el de la gent i 
m’ho vaig agafar com un divertimento 
perquè no n’he de viure. Vaig agafar 
tot de cúpules del centre històric, amb 
nens diferents, com a guardians del 
nostre patrimoni. Així, vaig fer com 
un exèrcit de nens (8 personatges) 
amb cúpules manresanes, amb la idea 
de conservar el que és vell, a través 
d’aquests jovenets.
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fila cultural

Estètica i ètica, a propòsit 
de l’artista Maurici Pla

al faci d’escriure-ho, 
però el cert és que hem 
convertit el món i la 
realitat en un immen-
sa superfície comercial 

on no fem res més que comprar i vendre. 
El llenguatge no n’és cap excepció i, da-
vant la necessitat de dir que s’està d’acord 
en una qüestió, tendim a dir «t’ho com-
pro...». L’articulista no pretén vendre ab-
solutament res, però sí que vol exposar 
la constatació de com, progressivament, 
som més orfes de grans referències cul-
turals i artístiques per la simple raó que 
hem cregut, de manera tan idiota com 
naïf, que l’art era també una mercaderia 
més del mercat. Quan això ha succeït, 
els creadors s’han llançat no pas a desen-
volupar la necessitat interior que ha de 
regular sempre la creació artística, sinó 
a crear productes interessants als ulls del 
comprador potencial. Això ha passat en 
l’art, però també succeeix en el món de 
l’educació on els professors s’estan recon-
vertint en una espècie de coach o anima-
dor d’esplai en què no es tracta tant de 
fer pensar l’alumne sinó d’entretenir un 
jove client. És només així que podem 
començar a comprendre una realitat tan 
preocupant com és, per exemple, la des-

aparició d’un espai tan necessari i sim-
bòlic com les biblioteques escolars.

Aquesta desaparició és indicativa dels 
nous temps post culturals on la qüestió 
ja no és només que els nostres adoles-
cents desconeguin els Everests de la cul-
tura (Homer, Dant, Shakespeare, Bach) 
sinó també els homes i les dones de la 
cultura més pròxima o local. Si això és 
terrible, més ho és haver de desprendre’s 
d’aquell dictum dels savis que afirmaven 
que quan un arriba a coneixe’s de veri-
tat, difícilment no es torna a sentir mai 
més sol, sinó que en té prou d’incidir en 
el «coneix-te a tu mateix». Sòcrates, en 
la visita al mercat, va quedar meravellat  
de la quantitat de coses que existien i 
que no necessitava per a res. A voltes em 
sembla que, en una societat tan hiper-
consumista i poc humanista, la veritable 
transformació col·lectiva s’activarà quan 
tots nosaltres sapiguem fer el pas de co-
mençar a buscar una nova vida d’auto-
descoberta personal i allunyar-nos d’un 
mantra massa assentat acríticament en 
l’inconscient col·lectiu: «compro, ales-
hores existeixo». Aquesta vida d’auto-
descoberta ens pot fer adonar que som 
molt més que una edat, una nacionali-

Encara no som prou conscients de la nostra condició d’esclaus en una dicta-
dura neoliberal com la que regula tant els nostres patrons de funcionament 

socioeconòmic com la manera d’instal·lar-nos davant el món i la realitat. 

tat, una professió, un càrrec o una classe 
social. Som també alguna cosa més que 
les ambicions i els odis, les passions i les 
mesquineses que sentim i que, al capda-
vall, tots tenim. 

És per això que, fent una mirada ràpida 
a les programacions de les assignatures 
de secundària, ens adonem de com en 
nom d’un fals progressisme, basat en 
allò políticament correcte, ens trobem 
en l’acceptació acrítica d’un sistema 
econòmic presentat com el millor dels 
mons possibles. Fa pocs dies vaig tenir 
l’ocasió de parlar amb un excompany 
d’institut que acaba de fer un pas que, 
en bona part, em va recordar una mica 
el gest de l’enyorat catedràtic d’estètica 
José María Valverde, el qual, el 1965, va 
decidir plegar de la càtedra d’estètica de 
la Universitat de Barcelona com a pro-
testa per l’expulsió de la càtedra d’ètica 
del seu mestre i amic de la Universitat  
de Madrid José Luís Aranguren. No 
hi ha estètica sense ètica i, segons l’ara 
exprofessor, ha necessitat fer un pas al 
costat per salut mental. Em comentava 
que no hi havia exercici més depriment 
que haver de fer entendre, a més d’als 
alumnes, als seus mateixos companys 

M
Oriol Pérez Treviño
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que l’art, o la necessitat d’aquest, no és 
una qüestió que afecti tan sols a les mal 
anomenades elits culturals que, ara per 
ara, és la manera eufemística que uti-
litza una determinada classe política 
per designar aquelles manifestacions 
culturals que requereixen atenció, ten-
sió i concentració. Esforç, en definitiva. 
Havent exclòs de l’imaginari col·lectiu 
tot allò que requereixi algun d’aquests 
elements, anem aprofundint en aquella 
societat profetitzada i definida, el 1967, 
per Guy Debord com a «societat de 
l’espectacle», on tot ha de ser atractiu, 
comprensible i  espectacular per a tots 
els públics, de manera que actuant així 
ja hem començat a dir adeu a la serena 
contemplació en silenci de l’obra d’art, 
a l’audició pura i atenta de la música… 
 
Va haver-hi un temps on ser artista 
estava associat a una ètica i un com-
promís amb la pròpia pràctica de l’art. 
Conscients tots, artistes i no artistes, 
que la pràctica de l’art era una forma de 
descoberta de misteris personals, de tot 
allò que roman en una dimensió més 
enllà del pensament lògic-mental-ra-
cional, els artistes gaudien de respecte 
i veneració socials. Això no evitava que 
es produïssin les tensions pròpies entre 
aquell que veu, i coneix una mica més 
del que hi ha més enllà del món de les 
aparences amb la societat coetània. Un 
món d’aparences que en els nostres dies 
hem traslladat a l’altar de les veritats 
líquides a través de les xarxes socials. 
Unes xarxes socials que han fet prodi-
gar una sèrie de benaventurats i arre-

plegats que, sense cap vergonya aliena 
i ni sentit del ridícul, s’han autoprocla-
mat artistes. Són artistes de l’instant, del 
gest, de l’ego, però sobretot de la polè-
mica. Acompanyats d’alguns suposats 
teòrics de l’art, majoritàriament amb 
greus dèficits de coneixement profund 
de la història de l’art, aquests artistes 
semblen haver redescobert la sopa d’all.

Maurici Pla, 
una vida dedicada a l’art
Entotsolat amb aquests pensaments, fa 
uns mesos vaig conèixer, prenent un 
cafè en un bar de Manresa, una persona 

amb una vida fascinant. Tenia uns vui-
tanta anys, havia estat professor d’idio-
mes i havia viscut una llarga temporada 
a Dinamarca. Parlant parlant vaig saber 
que també era artista. M’ho va dir amb 
la boca petita i molt humilment, con-
fessió que contrastava amb la fanfarro-
neria i la supèrbia dels neoartistes. Més 
sorprenent va ser quan va dir-me el 
nom: Maurici Pla, l’artista manresà que 
formà part d’un grup de pintors de la 
ciutat, conegut com a Grup 13, un col-
lectiu reivindicat recentment per l’ins-
titut Cal Gravat. Allò fascinant de Pla, 
de qui només en coneixia el nom i al-

La Cova, de Maurici Pla
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a 25a Fira Mediterrània, que es va fer el 
mes d’octubre passat, es va acomiadar 
amb un regal sonor:  Narro, un projecte 
definit com «un diàleg entre la tradició 
i la contemporaneïtat en el marc de la 

ciutat de Manresa». Aquesta exploració sonora durant els 
quatre dies de Fira va anar a càrrec de Pau Benítez, flabi-
olaire, i de Joan Cot, compositor que treballa des de l’elec-
trònica. Els autors de l’experiment musical van explicar 
que com que era la suma de tres elements li havien posat 
el nom de Narro, perquè havien trobat en una publicació 
sobre el parlar de Manresa a les xarxes que era la manera 
com es deia a la ciutat el joc del tres en ratlla. Efectiva-
ment, és el que explicàvem en el treball publicat en aquesta 
revista l’abril de 2020, que va circular força per les xarxes, 
en l’apartat sobre jocs i tradicions, on, a més de comen-
tar-hi que aquí «els nens jugaven a cuc amagar (en altres 
parts del país cuit amagar o fet amagar)», hi dèiem que 
també «es jugava a tinya, a guixes, a arrencar cebes, a soldat 
plantat, a boles –no pas a bales–, a setmana (xarranca) o al 
narro, avui tres en ratlla».

Tot i que la paraula no surt al diccionari normatiu de l’IEC, 

sí que és al Diccionari 
Català Valencià Ba-
lear, que explica que 
és un joc: «en què es 
tracen rectangles i arcs 
de cercle en terra, i 
s’ha de fer passar una 
pedra amb el peu de 
l’interior d’una figura 
a l’altra», tot i que el 
recull només com a 
usual al Penedès. Que el mot era viu a Manresa i al Bages ho 
puc corroborar jo mateix, perquè, hi havia jugat de petit. I 
també ho recull així Ramon Carreté, en l’apartat de jocs del 
seu treball, El parlar de Balsareny a començaments de segle, 
elaborat a partir de les enquestes fetes a avis de la pobla-
ció per a l’Atles Lingüístic del Domini Català i publicat en la 
miscel·lània Aspectes de la llengua catalana al Bages, a què 
hem fet referència sovint en aquests articles. 

Podeu fer arribar les vostres aportacions a elpou@elpou.
cat o via Twitter, amb l’etiqueta #bagesisme.

L
Jugar al ‘narro’ 
Jaume Puig

lèxic a la manresana

guna aquarel·la, s’origina, a parer meu, 
per una voluntat inicial: fer de la pròpia 
vida una autèntica obra d’art.

És un concepte que hem descartat dels 
nostres objectius col·lectius, arrossegats 
per un patró d’idees on tot sembla voler 
estar al servei d’una maquinària econò-
mica, de la qual ara comencem a veu-
re els efectes devastadors. Cal dir-ho i 
deixar-ho clar: la maquinària no està al 
servei dels homes i les dones, sinó a l’in-
revés. Cal ser conscients que s’ha iniciat 
el camí cap un neofeudalisme on el pro-
pòsit sembla ser voler-nos convertir en 
una nova classe d’esclaus que, a diferèn-
cia dels esclaus d’una època, ben cons-
cients de la seva condició, ara fins i tot 
n’acceptem la condició perquè ens di-
vertim a tort i a dret sobre la base d’una 
vacuïtat que posa els pèls de punta. 
 
Va ser el gran actor, poeta i dramaturg 
francès Antonin Artaud (1896-1948) qui 
va assegurar que si ell era poeta no era 

per escriure poesies, sinó per viure-les. 
Aquesta és la sensació protogènita que 
experimentem  davant la visió de l’obra 
pictòrica de Maurici Pla. No hi fa res que 
la seva obra es cotitzi més o menys. El 
que compta és que la seva pintura ens 
trasllada a una dimensió humana on tot 
sembla voler obeir a la màxima d’Artaud: 
haver viscut cadascun dels quadres. En 
les seves pintures hi ha quelcom inquie-
tant en el traç, en el tractament cromàtic 
que manifesta, obertament, una experi-
mentació i una indagació profundes en 
diferents estils, com ara el fauvisme, l’ex-
pressionisme o el postimpressionisme. 
Sense pretendre fer aquí l’anàlisi crítica 
de l’obra de Maurici Pla, cal assenyalar 
que ens trobem davant l’obra d’un artis-
ta que ha pintat cap a 3.000 peces (entre 
olis i aquarel·les) i ha presentat més de 
200 exposicions arreu del país i del món 
(França, Anglaterra, Nova York…). És 
realment fascinant i modèlica la seva 
vocació i dedicació plenes a l’art, malgrat 
les dificultats i els contratemps, que per a 

ell formen part del camí i l’aprenentatge 
que sempre palpiten en tota obra d’art. 
No és d’estranyar que poetes locals com 
Gabriel Mora i Arana o Josep Boixet 
acabessin dedicant-li versos. I tot repas-
sant ara el full de bitàcola de les meves  
lectures, comprovo com el dia que vaig 
conèixer l’artista estava rellegint En el 
camí de Jack Kerouac, on el pioner de la 
generació beat diu unes paraules que Pla 
ben segur em permetrà que reprodueixi 
pensant en ell: «Brindem pels bojos, pels 
inadaptats, pels rebels, pels esvalotadors, 
pels que no encaixen, pels que veuen 
les coses d’una manera diferent. No els 
agraden les regles i no respecten l’statu 
quo. Els pots citar, no estar d’acord amb 
ells, glorificar-los o vilipendiar-los. Però 
el que no pots fer és ignorar-los. Perquè 
canvien les coses. Empenyen endavant 
la raça humana. Mentre alguns els veuen 
com a bojos, nosaltres els veiem com a 
genis. Perquè les persones que es creuen 
tan boges per pensar que poden canviar 
el món, són les que ho fan».

mailto:elpou@elpou.cat
mailto:elpou@elpou.cat


41EL POU · NOVEMBRE 2022

gossa, inaugurada el juliol de 1859, i un petit camí que en-
llaça amb el carrer de les Piques. El projecte de la Reforma 
no es va redactar fins al 1911. També s’intueix la palanca 
de fusta abans de la construcció del pont de Sant Francesc. 
Des d’aquí fins a la fàbrica del gas era el passeig del Gasò-
metre. De la palanca de fusta al Pont Vell, el passeig del 
Riu i més avall, encara hi havia el passeig de Sant Pau, que 
ara no té nom. Ho veuríem nítidament si acompanyéssim 
aquesta foto amb el plànol de 1878. A baix, hi ha l’ermita 
de la Guia. S’havia començat a fer el mur i la carretera fins 
a l’estació de mercaderies. També s’observa perfectament 
la plataforma on giraven les màquines per canviar-les de 
direcció o guardar-les al dipòsit semicircular de l’esquerra, 
i quatre magatzems de mercaderies. Hi havia l’antic camí 
que anava cap a Monistrol de Montserrat, passant per Cas-
tellgalí, just a tocar del riu, però cada vegada que venia 
una riuada s’ho emportava tot. Aleshores havien d’anar pel 
camí de la Travessera, que anava per dalt, mentre el camí 
Ral o de Sant Cristòfol anava cap a Marganell. 

enet Cabanes va fer vistes de 
Manresa, però segons explica 
Joan Vila-Masana Portabella 
en l’article publicat a Dove-
lla la tardor-hivern del 2007, 

Els inicis de la fotografia a Manresa, no se n’ha 
conservat cap. El fet cert és que aquesta foto-
grafia forma part de l’arxiu particular d’un col-
leccionista manresà. Benet Cabanes Prunés va 
establir l’estudi de fotografia al número 2 del 
carrer del Born, l’1 d’agost de 1858, i treballava 
conjuntament amb la Impremta Roca. Va ser el 
primer fotògraf manresà. Poc abans, el gal·lès 
Charles Clifford, tot resseguint la visita que la 
reina Isabel II va fer arreu de l’Estat, ja havia 
fet algunes fotografies de la ciutat. Aquesta 
foto feta amb la tècnica del col·lodió humit és 
una carta de visita que Benet Cabanes feia a 
l’època, enganxada en una cartolina i publica-
da dins d’un llibre del qual es van fer diverses 
edicions, però només una amb les fotografies 
corresponents. Podem observar-hi la Seu im-
ponent, amb el campanar original abans de la Reforma de 
finals de segle i el comunidor. Una part afegida, protegida 
com a defensa per evitar les accions de les carlinades. El 
Pont Vell, una infraestructura del camí ral, se situa gairebé 
en primer terme. Davant seu, la fàbrica Argemí Gallifa, 
que es va construir el 1859, on hi havia hagut el Molí Nou. 
Després s’hi veu el canal que servia per aprofitar l’aigua 
per a l’altra fàbrica que tenien una mica més avall, des del 
1844; les Roques de Sant Pau, després cal Fabrés, fins que 
es va cremar a començaments dels anys seixanta del segle 
passat. També s’observa la primera resclosa aigües amunt 
que als anys vuitanta van fer de ciment. La d’aigües avall, 
que ja estava inutilitzada, es va fer malbé per falta d’ús i en 
construir la nova carretera Manresa Abrera, en la dècada 
dels setanta, van dinamitar el canal.

Veiem també la Casa de les Ànimes, Cal Guixà, el sector 
dels Corrals... Hi ha la palanca metàl·lica de ferro, que ac-
cedeix a la línia de Ferrocarrils del Nord, Barcelona-Sara-

B

crònica social

Fotografia històrica 
de Manresa (1864)
J. S. Foto: Benet Cabanes Prunés, 
editada per la Impremta Roca 
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propostes

L’art urbà, entès com una manera d’apropar l’art a la 
vida quotidiana, ha cridat sempre l’atenció a la jove 
artista manresana Sara Villarta Rodó. Ara, amb el 
seu projecte Paisatges urbans, proposa traslladar dins 
d’una sala d’exposicions aquest art que trobem als 
murs de la ciutat i alhora transformar-los en paisat-
ges imaginaris. I ho aconsegueix incloent a les parets 
petites figures humanes que hi circulen i interactuen. 
Per a l’artista, la ciutat és un espai que es configura a 
través de les accions i interaccions dels que l’habiten, 
que van  deixant empremta de les preocupacions i 
sentiments, i per això ens convida, tant a la sala d’ex-
posicions com a fora, a buscar paisatges imaginaris a 
les parets de la ciutat. I ens convida, també, a reflexio-
nar sobre com observem l’entorn quotidià. La mostra 
es podrà visitar fins al 27 de novembre a l’Espai Plana 
de l’Om i és la darrera exposició d’aquest any del cicle 
Contemporanis, que organitza la Taula d’Arts Visuals 
de la Catalunya Central, dedicat a artistes emergents 
del nostre territori.

CINEMA. Jordi Casas

VINS. Joan Tomasa Garroset, 
sommelier de Vins Tomasa

ART. Maria Camp

Nous  independents

Paisatges urbans Murallius és un dels cellers més petits de la DO Pla de Ba-
ges, situat a Sant Fruitós de Bages, concretament al costat 
del parc de l’Agulla, en una casa emmurallada d’on prové 
el nom. Josep Codina, gran amant del vi, conrea la vinya 
i vinifica aquest vi, cupatge de cabernet franc amb una 
aportació de syrah i merlot per donar-li el seu to caracte-
rístic. La vinificació la fa el celler El Molí de Collbaix, que 
el treballa correctament. El raïm veremat és refredat 
durant la nit a 2 graus, i després de derrapar-lo, fer-
menta en barriques obertes de roure francès. Cri-
ança de 12 a 18 mesos en barrica i envelliment de 
24 mesos en ampolla, temps ideal per començar 
a tastar-lo. Les primeres ampolles es comercia-
litzen des del 2011. És un vi de color intens, 
en nas és fresc i net, i li surten un ventall 
de fruites i balsàmics. En boca és potent, 
agradable, llaminer, amb molta personalitat i 
un postgust molt llarg en boca. Es tracta d’un 
vi òptim per gaudir-ne amb carn vermella, 
plats de caça i rostits de sabor intens. 

Preu de venda: 25,40 euros

Aquest mes centrarem la tria musical en la progra-
mació del teatre Kursaal, i més concretament en el 
concert d’uns clàssics i diríem que supervivents de 
l’escena pop-rock de Catalunya, com són els Pets. El 
trio de Constantí torna a la capital de Bages amb un 
nou disc sota el braç, 1963, amb una aposta sonora 
per l’optimisme adult, de cançons curtes i directes 
(dissabte, 5 de novembre, 20 h). Per altra banda i per 
rejovenir un xic la tria d’aquest més, celebrem la nova 
visita dels osonencs Obeses per presentar el seu últim 
llarga durada L’ai al cor, després d’un any i mig apar-
tats dels escenaris. La banda liderada per l’hiperactiu 
Arnau Tordera apostarà pel seu estic eclèctic, pro-
gressiu i virtuós habitual, amanint-lo amb exploració 
de noves formes expressives, noves estètiques i nous 
conceptes (divendres, 11 de novembre, 20 h). I per 
acabar  destacarem la visita de Marc Parrot, el poli-
facètic artista, que ens presentarà el seu últim treball 
discogràfic en català Els fets i l’atzar, on conjuga la 
lírica i la profunditat de les lletres amb l’experimenta-
ció sonora (dijous, 17 de novembre, 19 h).

MÚSICA. Marc Vilanova

Temps de clàssics 
en català Cineclub Manresa i el col·lectiu Long Live, dedicat a la 

producció de vídeos al marge de la indústria, uneixen es-
forços per oferir sessions de caràcter mensual recuperant 
nous clàssics del cinema independent que puguin atreu-
re un públic jove. El primer títol d’aquest nou cicle serà  
Mallrats (1995), segon llargmetratge dirigit per Kevin 
Smith després de Clerks, del qual és una preqüela. És la 
història de dos amics que maten el temps en un centre co-
mercial després que els hagin abandonat les seves nòvies, 
amb diàlegs hilarants. Kevin Smith va crear el seu propi 
univers de personatges que ha anat expandint en la seva 
filmografia, amb actors recurrents com Jason Lee, Ben 
Affleck i Joey Lauren Adams. El mateix Smith es reserva 
el personatge de Bob el Silenciós, que aporta les reflexi-
ons més lúcides, i amb el seu amic Jay reapareix en diver-
sos films. A més, Mallrats compta amb l’aparició estel·lar 
d’Stan Lee, el gran creador de superherois de Marvel. 
Aquest cicle s’estrenarà el dijous 24 de novembre, a les 19 
h, a l’Espai Plana de l’Om.

Murallius 2018
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l centre de la ciu-
tat, al final del 
carrer del Born i 
davant de la plaça 
Fius i Palà, hi ha 
un parell d’edificis 

força vistosos d’estil neoclàssic, com 
aquest de fa un segle, acabat el 1917, 
segons el cadastre. En aquesta zona 
s’han substituït cases més antigues fe-
tes entre els segles XVII i XIX per al-
tres de burgeses en forma de casa de 
veïns. El carrer Nou i el del Born, a 
més, han fet d’enllaç entre l’antic centre 
urbà dins del recinte murallat i el nou 
centre burgès conformat a partir del 
passeig de Pere III i el carrer Guimerà. 
Avui dia, aquests carrers encara són el 
centre comercial de la ciutat.

Es tracta d’un edifici entre mitgeres re-
lativament estret, de planta baixa, en-
tresol i quatre plantes pis, acabat amb 
un terrat, al qual s’accedeix per una 
setena planta, que ocupa només una 
part de la parcel·la. La façana es divi-
deix en dos eixos verticals, un de més 
ample sobre el local comercial i un 
altre més estret sobre la porta d’accés. 
Aquests sectors es diferencien per la 
mida dels balcons: al primer pis d’ha-
bitatges hi ha una tribuna a l’esquerre 
i un balcó petit a la dreta; al segon, un 
balcó corregut però més ample a l’es-
querre, al tercer dos balcons de mida 
diferent i, en canvi, en el quart hi ha 
un balcó corregut de la mateixa mida 
amb barana de balustres, quan a la 
resta de l’edifici són de ferro. La planta 
baixa i l’entresol comercials es diferen-
cien clarament de la resta de la façana i 
queden integrades entre elles per unes 
grans obertures emmarcades per pi-
lastres amb capitells decorats. Aquests 
capitells, les boniques columnes de 
la tribuna, amb capitell d’inspiració 
coríntia i relleus al fust, la balustrada 
i la coronació de la façana, amb una 
cornisa motllurada i una barana d’obra 
i gelosia metàl·lica, són els elements 
decoratius neoclàssics.

patrimoni ciutadà

A
Lluís Virós. Foto: Francesc Rubí

El catàleg de Manresa protegeix parcial-
ment l’edifici, en concret, la composició 
de la façana. Forma part del catàleg per 
la importància artística i tipològica, tant 
per la qualitat dels seus elements de-
coratius com pel fet que és un element 
arquitectònic característic d’aquesta 
zona, que afavoreix l’encaix amb l’espai 

Edifici de ‘Las Vegas’

urbà del nucli antic. Des de 1956, la casa 
s’ha fet popular perquè a la planta baixa 
i l’entresol hi ha el restaurant Las Vegas, 
al qual s’accedeix també pel carrer Nou. 
Cal remarcar la cura en la decoració ex-
terna del restaurant per tal d’integrar-se 
en l’estètica de l’edifici sense espatllar ni 
amagar els elements de la façana.
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fanal de cua

Rituals elementals
ocs conceptes s’utilitzen amb tanta lleuge-
resa com el de tradició. En aquest món en 
què tot va tan de pressa, a qualsevol activi-
tat, festa o celebració que s’hagi repetit tres 
o quatre cops de seguida hi ha qui li penja 

l’etiqueta de tradicional. Així, es parla de les tradicionals cal-
çotades familiars o de la tradició dels correbous en alguns 
pobles. El sentit comú diu –i el diccionari ho corrobora– que 
la tradició, per ser considerada com a tal, ha d’haver traspas-
sat generacions. I resulta que la major part dels nostres avis 
no feien calçotades i no corrien al davant de les vaquetes.

L’escriptor calafí Josep Maria Solà acaba 
de publicar Rituals elementals (l’Albí), un 
assaig que demostra, entre altres coses, 
com són de profundes i ancestrals les tra-
dicions autèntiques., aquells costums que 
es perden en la memòria generacional; 
fins on s’enfonsen les nostres arrels indivi-
duals i col·lectives; com alguns rituals han 
donat transcendència a la vida quotidiana 
al llarg de mil·lennis; de quina manera les 
tradicions, les rondalles o les llegendes 
contenen grans dosis de saviesa.

A la primera part del llibre s’analitzen, es 
disseccionen i s’expliquen tradicions vincu-
lades a les quatre estacions de l’any, als sols-
ticis i equinoccis, com el pessebre, els Sants 
Innocents, el Carnaval, les caramelles o la 
nit de Sant Joan. La majoria d’aquestes tradicions tenen un 
origen precristià i el cristianisme les va filtrar i adaptar (com 
el mateix caganer, «una romanalla d’antics cultes a la fertili-
tat»). És una llàstima que la modernitat i la postmodernitat 
mal enteses ignorin aquesta saviesa, aquest substrat interes-
santíssim. A la segona part es parla d’astrologia, de màgia i 
bruixeria, de la civilització celta, de misteris de Grècia, de 
maçoneria, del mite del comte Arnau (un mite que va d’una 
antiga cançó popular fins a Agustí Bartra), del dimoni.

Amb esperit didàctic, però alhora amb voluntat trans-
cendent –i amb una mirada seriosa, intel·ligent, lúcida i 
moderna–, Solà fa una revisió d’alguns rituals i costums 
ancestrals. I demostra que moltes de les nostres tradicions 
tenen arrels compartides i són, al capdavall, universals.

Llorenç Capdevila

P
El ‘gust’ arquitectònic?

ontinuo, com vaig prometre, l’article del 
mes passat, amb un interrogant abasse-
gadorament irònic al títol. La tesi és clara: 
si el franquisme va ser un desastre arqui-
tectònic, la democràcia no ha fet més que 

prolongar un mal gust inherent a la ciutat. Segur que hi ha 
excepcions, dissenys d’arquitectes amb una ètica i gust irre-
protxables. Però les excepcions no canvien la percepció gene-
ral. I menys la dels que ens visiten, alguns dels quals arriben a 
dir, després de veure la Seu i la Cova: «Doncs mira, al capda-
vall Manresa no és tan lletja...!». En aquest sentit, crec que hi 
ha diverses raons per entendre el per què d’aquesta afirmació. 

-No hi operacions de coherència urbana. L’ope-
ració de l’Onyar de Girona, convertint uns darre-
res de cases en l’emblema de la ciutat, no s’ha por-
tat a terme a Manresa. Però podria haver passat a 
la carretera de Vic. Encara queden múltiples mos-
tres d’una arquitectura popular protoindustrial, 
esquitxada amb alguna casa més rellevant (la que 
fa cantonada amb el carrer Bilbao per exemple). 
Cases arrebossades, amb el ressaltat en forma de 
regruix de les obertures. Un estil, una identitat. 
No fer una normativa de protecció del gust per 
aquest estil és un gran error. 
-No hi ha operacions de promoció del talent. 
Una excepció s’està donant finalment gràcies que 
Ampans ha contractat l’equip RCR per fer un gran 
edifici al carrer de la Pau. Potser se me n’escapa 
algun altre exemple. Ah..., o potser és una gran 
obra talentosa l’edifici dels Jutjats, que sembla més 

propi d’una funerària...? Potser el búnker de la plaça de la Re-
forma? Els nous edificis universitaris passaran a la història? 
-El món privat no valora el gust ni el talent. Generalit-
zant. Perquè reconec que hi ha peces notables, especial-
ment a la comarca, però en conjunt: quasi tot a Manresa 
té el gust de Núñez y Navarro... o pitjor. On són els ar-
quitectes tipus Oms i Ponsa, o Alexandre Soler i March, 
preocupats per embellir la ciutat? On són els promotors 
que els van encarregar aquestes obres? Ubi sunt?

Un dia li vaig demanar al llavors cap d’Urbanisme: com és 
que heu posat unes tanques metàl·liques de carretera esper-
pèntiques a la placeta de la plaça de la Independència? Res-
posta: «Així no hi aparquen els cotxes». Vaig pensar que si 
aquest era el figura que ens venia a salvar, estàvem arreglats.

Eudald Tomasa

           Erques Torres

C
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om ha canviat el món. Mentre els organitzadors de 
la commemoració del pas d’Ignasi de Loiola per la 
ciutat cremen els darrers cartutxos organitzant una 
trobada interreligiosa que doni l’última oportunitat 

al papa Francesc per enaltir Manresa, Shakira, una artista de 
fama interplanetària el col·loca a la primera plana de tots els 
mitjans en l’estrena del videoclip de la cançó Monotonía. 
Un tema enregistrat a la zona underground de la carretera 
de Cardona i en un dels supermercats Llobet del carrer de 
Roger de Flor, a la Sagrada Família. Tot plegat, davant de l’es-
clat del papanatisme general en veure projectats rètols en 
català a Times Square com a gran triomf del provincianisme. 

C Tanmateix –mirem-nos-ho en positiu–, alegrem-nos del can-
vi de terç. Ni exercicis espirituals, ni vida contemplativa: fór-
mula Shakira. Retrets a l’exparella de la colombiana, el fut-
bolista del Barça Gerard Piqué; col·laboració del referent del 
reggaeton Ozuna (amb cosí porto-riqueny amb residència 
compartida amb Rosalía a l’extraradi manresà) i una estètica 
cuidadíssima del fotògraf i director barceloní Jaime de Lai-
guana. La ciutat ha tornat a convertir-se en un bon plató de 
primera. Bona feina, sí senyor. Som hospitalaris, econòmics i, 
sobretot, tenim bones sinergies creades a la film office mu-
nicipal. Que el paisatge de Manresa es vegi volgudament 
desenfocat, escolteu, ja seria el de menys...

2022, ANY SHAKIRIÀ
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LO GAITER DEL CALDERS ESPÒILER EMISSARI

TOTS SANTS

a s’ha fet fosc. Ha estat un llarg 
dia de Tots Sants, però encara he 
d’anar a complir amb la invitació 
del Prudenci Degus Tamara, un 

manresà de qui diuen que fa les millors 
castanyes. Arribo a l’adreça indicada: 
és una casa aïllada als afores. Toco el 
timbre i em venen calfreds. El Pruden-
ci obre la porta i, tot i no tenir-hi con-
fiança, em saluda amb una abraçada 
on palpa més del que jo consideraria 
necessari. El segueixo fins a la galeria 
amb vidrieres que donen al pati. Tot i 
la foscor s’intueix que a fora hi ha roba 
estesa, peces que no sabria identifi-
car, però que semblen pesades, ja que 
el vent no aconsegueix onejar-les. El 
palpador del Prudenci es treu la roba 
suada, la tira a la llar de foc i s’asseu da-
vant del foc en calçotets. Allà on vas, fes 
com veuràs, i tot i la incomoditat de la 
situació, la temperatura invita.

«Per Tots Sants sempre ens reuníem 
tota la família aquí, a casa de los abue-
los, davant la llar de foc per menjar cas-
tanyes i escalfar-nos. Com ha canviat 
tot... Els meus avis van viure la guerra i es 
regien per l’economia d’aprofitament». 
El Prudenci sacseja amb satisfacció la 
paella castanyera sobre la curiosa brasa. 
Realment, l’olor és reconfortant, famili-
ar. «Recordo especialment un any que 
preparàvem les castanyes i les cendres 
del abuelo, i he de reconèixer que van 
ser les millors castanyes que he menjat 
mai. Això sí, els panellets fluixets: els pi-

nyons estaven durs com dents, pero no 
podíamos refunfuñar o ens queia un 
hostiot». M’apropa la paella i, il·lús de 
mi, agafo una castanya. Em cremo i em 
cau a la falda. Per sort estic xop i la cas-
tanya es refreda evaporant-me la suor. 
Me la menjo. «Sabe a gloria, ¿verdad?», 
em pregunta. «Deliciosa», li responc.

«Mira’ns ara, torna a ser novembre, 
tornem a ser davant de la llar de foc, 
però aquest any, sudados como cer-
dos», diu ell. «I per què no s’estalvia el 
patiment?», pregunto. «Es tradición 
familiar. Les castanyes de Tots Sants 
en aquesta casa són sagrades», respon. 
Insisteixo: «I aquest any no podria haver 
fet un gelat de castanyes?». El Degus 
Tamara nega amb el cap: «Hijo, no em 
facis obrir el congelador...». Em demana 
que li passi un paper de sobre la taula. 
L’agafo, és un recordatori de defunció 
d’una senyora: Glòria Degus. «Era la se-
güent i bebía demasiado...», sospira i 
tira el recordatori a la brasa. «I ara em 
pregunto si farà fred i si tindrem prou 
combustible per passar l’hivern. Antes 
éramos tantos, y ahora... Saps, a mi ja 
no em queden fills, i alerta perquè més 
del 55% del cos és aigua, y esto nadie 
lo tiene en cuenta... Bé, no té impor-
tància. Ara, per fer baixar les castanyes, 
et quedes a fer la barbacoa».

M’eixugo indignament la suor del front 
amb els calçotets, miro la roba estesa i 
em preparo per fugir.

J

Puigdemont amb insistència
recordava recentment
que vam fer la independència, 
que vam viure un gran moment
quan vàrem posar les urnes
amb què el poble va parlar.
Encara salten espurnes
del problema que es creà.
És ben cert, qui no ho recorda?
Fas cinc anys, els catalans
prou estiràvem la corda
però se’n va anar de les mans. 
Ens vàrem cagar a les calces, 
i ell corrents va tocar el dos
nord enllà, més lluny de Salses,
per esquivar el calabós,
tot deixant  amb evidència
que a Espanya la democràcia
–ens ho diu l’experiència–
no és més que una fal·làcia.
I com que no torna a casa
i no hi val l’extradició,
els que amb la llei i l’espasa
el volen a la presó
no  admeten la reforma
del que en diuen sedició
mentre ens imposen la norma
que és de l’any de la picor, 
que ens anul·la i ens escanya
pel que som: una nació,
mig de França i mig d’Espanya,
sotmesa a cops de bastó.
L’acusen de ser colpista
quan per tots és evident
que està fet un pacifista
des que era un adolescent.
Per això és peça de caça
Puigdemont Caçamajor
que es defensa amb molta traça
des que viu a Waterloo.
Valga’ns Déu, quina alegria,
si es fes la derogació
del delicte i un bon dia
tornés com tot un senyor, 
tal com ens proposa Europa
per resoldre bé aquest cas,
però no acceptaran l’opa
que els deixa amb un pam de nas. 
Déu los do clarividència
per baixar del ruc com cal,
car voler la independència
és un dret fonamental,
per més que jutges amb toga,
els del més alt tribunal,
ens posin al coll la soga 
i ens neguin el pa i la sal.
I a nosaltres, persistència,
que altre camí no tenim
si volem viure amb decència
i tard o d’hora fer el cim!
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QUI NO CONEIX... EL SENYOR RAMON
IL·LUSTRACIÓ: MARIA PICASSÓ

ASSUMPTA BERMÚDEZ, LA VIDA POT SER UNA FESTA

questa és la història d’una manresana singular, més 
tractada que coneguda: Assumpta Bermúdez Sanz. 
Nascuda el 1963 al carrer d’Enric Morera, quan en-
cara es deia Belchite i al seu voltant tot eren camps 

o solars erms. Allà mateix, en una escola tan modesta com 
l’Academia Suiza, ja van fer notar als pares que la noia pro-
metia, i que valia la pena deixar-la continuar estudiant. I a 
casa –el José i la Felicidad treballaven al tèxtil– van fer l’es-
forç. I ja tenim l’Assumpta al Pius Font i Quer! I fou al Pius, 
sense sortir del barri, on va mostrar un primer instint per al 
show business: la seva classe de 3r de BUP es van empescar 
un concert amb l’Orquesta Mondragón, que va fer venir a 
Navarcles amb un èxit i beneficis es-pec-ta-cu-lars. Avui això, 
entre menors, seria no només impensable i reprovable sinó 
directament punible. Però per a ella fou la seva epifania –i 
deu ser l’únic cop a la història de la ciutat que un viatge de 
final d’estudis surt gratis a tots els participants! Després vin-
drà la universitat, i mentre enllesteix ciències de la informa-
ció a l’Autònoma, es compra un Seat 850 i comença el seu 
periple per ràdios locals. També a Manresa passa per Ona7 
i Ràdio Ciutat, i escriu per al Pla de Bages i, després, per 
Regió7, al costat d’un joveníssim Marc Marcè. Tampoc para 
d’ampliar el seu bagatge, i ara estudia ciències polítiques i 
sociologia. Fins que ocupa una plaça a la nova oficina d’in-
formació de l’Ajuntament de Manresa! Això era l’any 1988 i 
la ciutat mastegava el relleu de l’etapa socialista amb el nou 
alcalde Sanclimens. L’Assumpta només té 25 anys i treba-
lla d’interina. I és aleshores que l’única tècnica de Cultura 
que hi havia en aquella ciutat de 70.000 habitants –«gran 

Fina Sitjes!»– decideix migrar. Ho heu endevinat: el lloc va 
ser cobert per l’Assumpta. De cop i volta tota la vida asso-
ciativa ara es despatxava a la seva taula. Això i, és clar, els 
episodis festius. Passem comptes? Han estat 33 festes ma-
jors i aquest proper mes de febrer sumarà una 19a Fira de 
l’Aixada! «Cada any quedo esgotada, però m’agrada molt». 
Va conèixer les fórmules participatives del MAM –el concert 
multitudinari de Mecano el 1989– i de Manresa de Festa des 
de 1995. I en tot aquest temps ha vist créixer la complexitat 
tècnica i la responsabilitat que generen els episodis festius. 
«I les organitzacions complexes han de realitzar-se des de 
les administracions, donant protagonisme, si escau, a les as-
sociacions». De tot aquest temps conserva bons records de 
tothom, «de la gent de les entitats, però també del personal 
municipal amb qui hem coincidit durant dècades, des del 
Carles Muñoz a la policia local, fins l’administració amb l’Al-
ba Camprubí o el Jesús Bautista, a Manteniment!». Conside-
ra que el pressupost festiu ha de créixer i, també, defensa la 
idoneïtat del carrer Sallent per a grans concerts («Miro de ser 
honesta: sempre dic el que penso!»). I en tots aquests anys 
només s’ha perdut dues edicions de la festa major, ara ja fa 
deu anys «...i va ser per malaltia, una aturada llarga i seriosa 
que et fa repensar moltes coses, i fins i tot aprendre a dir 
que no». Reservada de mena, no aspira a ser l’ànima de la 
festa sinó tot just el pal que aguanta la vela del circ. I com 
que cada agost treballa, es parteix les vacances i es perd al 
setembre per les millors ciutats europees o, després de la 
Llum, resseguint carnavals a Canàries o fins al Carib. Allà la 
retrobareu: vivint la seva vida –i gaudint de la festa!

A
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BUGADA AL POU QUINTÍ TORRA CORDONSMAR 
RANOT

UNA AUTÈNTICA BUGADA
Enceto l’enfilall mensual de despropò-
sits amb una imatge que em proporci-
ona un lector. La va captar prop de la 
redacció de la revista. Conjuntament 
amb la tramesa de la foto, m’explica 
que va passar pel carrer de Serarols 
(que connecta Sobrerroca amb el car-
rer del Carme i, interiorment, a través 
d’una escalinata, amb el Joc de la Pilo-
ta). El lector, em continua dient, no va 
baixar per les escales de l’indret «per-
què baixava aigua per tot arreu». Cen-
trifugació? No. Pel que em comenta, fa 
la impressió que els veïns del primer 
del bloc de pisos contingu a la torre 
van rentar la roba a la pica sense es-
córrer-la gens i van estendre-la sense 
gaires manies. No era pas el degoteig 
d’uns geranis regats a deshora, sinó, 
com podeu veure, un mullader con-
siderable. Tot sigui per la neteja de la 
zona, que, sovint, no és gaire exemplar.

BRUTÍCIA
Com el civisme dels que passen ho-
res d’esbarjo a la zona dels Trullols, on 
cada cop és més habitual que hi hagi 
botellots després de sopar en alguns 
dels establiments de menjar ràpid i 
abans d’entrar en alguna sala de festes. 
La intensitat de tot plegat augmenta 
els dissabtes a la nit. Una lectora em fa 
arribar una fotografia de les restes de la 
festa a l’aparcament que hi ha davant 
de l’establiment de bricolatge Fes més. 

GAGS BRUTS

ada botiga que tanca fa el 
mateix efecte que una caca 
de gos encastada en una fa-
çana, sovint també rònega i 

purulenta.  De comerços malaurada-
ment se’n tanquen arreu, però hi ha 
llocs com Solsona en què el portal 
o l’aparador han estat coberts amb 
una fotografia en vinil. Són imatges 
històriques de l’interior de l’establi-
ment, de quan estava en ple funci-
onament. S’hi veuen els dependents 
despatxant carn, pastissos, ràdios o 
vestits. I una colla de marrecs, engor-
rats, fora al carrer, d’esquena a l’apa-
rador, mirant el fotògraf o, ara, els 
passejants. No és el mateix transitar 
entre aparadors de comerços aban-
donats i emporcats que circular pel 
mateix carrer envoltat dels records  
d’uns espais encara existents que, en 
la seva mudesa, ens retornen la me-
mòria d’un passat viu. Qui diu vinils 
diu recreacions pictòriques, com les 
que un dia van embellir les entrades 
de botigues del carrer de les Bar-
reres, un sector convertit amb bon 
criteri en zona d’esbarjo. Ja és prou 
detroitiana la ciutat per mantenir ex-
posades, sense cap pudor, unes ruï-
nes decrèpites  i ronyoses que fins i 
tot els rats defugen. 

C
NO VE D’AQUÍ

UN CAMP DE FUTBOL MOLT VERD
Si el mes passat el Pou abordava els tò-
pics manresans, arran de la participació 
en el tema, l’històric activista i dirigent 
veïnal Víctor Feliu ens envia imatges de 
l’estat actual del camp de futbol del 
barri de Sant Pau, que, de ben segur, 
té inventariat com a espai en excessiu 
desús. A jutjar per l’estampa, ja que-
da clar que, com diuen els tòpics –en 
aquest cas del periodisme esportiu– «el 
terreny de joc no presenta un aspecte 
immillorable per a la pràctica del fut-
bol». L’amic Feliu rebla el clau sentenci-
ant que, en aquest cas, la imatge no és 
«cap tòpic», sinó una mostra més de la 
«grisor» manresana. Bé, en aquest cas, 
si se’m permet, no seria ben bé grisor, 
més aviat verdor, verdor selvàtica.

EDIFICI SINGULAR A LA 
BONAVISTA
Deixem l’extraradi mancat de manteni-
ment i centrem-nos en les novetats ur-
banístiques de la ciutat. Concretament, 
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en el solar que ha aflorat després de l’en-
derroc de l’última finca de la Bonavista. 
Si circuleu per Manresa, podeu veure al-
guns cartells enganxats en alguns fanals 
com els que reproduïm. Em diuen que 
la iniciativa, que convida a la reflexió, és 
d’un ciutadà inquiet per la configuració 
final del sector. D’una banda, el missatge 
celebra que s’hagi tirat a terra el bloc que 
feia xamfrà, però, d’altra banda, recorda 
que el planejament municipal actual 
permet construir-ne un altre, d’edifici. 
Per aquest motiu, reivindica que s’hi ha-
biliti una zona verda. Val a dir que, sobre 
el paper, el ciutadà té tota la raó, però 
l’alcalde Marc Aloy, en l’etapa de regidor 
responsable de Planejament i Projectes 
Urbans, va indicar, com recordava fa pocs 
dies el diari Regió7 que, segons el Pla 
General, al solar hi ha previst «aixecar-hi 
un edifici singular». «Un edifici que doni 
personalitat a la zona», deia Aloy, sense 
més concreció amb motiu de la presen-
tació de la nova rotonda i els espais que 
la circumciden. Ja veurem, d’aquí a uns 
anys, quina fesomia acaba tenint l’espai i 
si té més o menys personalitat... 

OCELL PERDUT
Giro full dels temes materials i enfilo el 
tractament de temes referits a éssers 
vius. En aquest primer cas, concreta-
ment a una au. Una au extraviada a la 
zona de la Mion. Una col·laboradora de 
la revista va immortalitzar amb el telè-
fon mòbil la imatge en què observem 
un cartell imprès amb la fotografia d’un 
ocell de colors vermell i verd –ja em 
perdonareu les imprecisions ornitolò-
giques. Se’l busca desesperadament i, 
fins i tot, es recompensa qui en pugui 
donar raó. Ara bé, tenint en compte 
que, en el retrat, la mascota està im-

mortalitzada en el ganxo de subjecció, 
fora de la gàbia, el que m’estranya és 
que no fugís abans de la llar que l’aco-
llia a la recerca de la llibertat.  

MANRESANS A LA MARATÓ 
DE CHICAGO
I és que qui no vola, corre. És la passió 
del periodista manresà Joan Piqué, cap 
del Gabinet d’Alcaldia i de Comunica-
ció, i exredactor del Pou. El 9 d’octubre 
es va celebrar la marató de Chicago, una 
de les més conegudes i més participa-
des del món, i el Joan és la trentena que 
va disputar. Ja havia corregut els 42.195 
metres a diversos llocs. La de la capital 
de l’estat nord-americà d’Illinois era la 
cinquena major marathon després de 
Berlín, Londres, Boston i Nova York. Ara, 
li queda només córrer pels carrers de 
Tòquio per completar les 6 majors, «un 
repte que fa il·lusió, tot i que a Tòquio ja 
veurem quan hi podem anar...», ens diu. 
A Chicago, el Joan va aturar el cronòme-
tre a 2 h 40 min 49 s, una marca que li 
va valer el lloc 416 en la classificació ge-
neral. Un registre gens menyspreable en 
una cursa que disputen 40.000 partici-

pants. I no només això, va quedar vuitè 
de la categoria 45-49 anys. A la foto que 
publiquem, feta poca estona després 
d’arribar a la meta, al costat del Joan hi 
ha un altre manresà, el Jordi Blancafort, 
que va fer una marca de 2 h 47 min i 
03 s (686è lloc i 28è de categoria). Enho-
rabona a tots dos finishers.

EL FARMACÈUTIC TRAPÉ 
ES JUBILA
Qui també ha arribat a la meta, en 
aquest cas la professional és el farma-
cèutic Josep Trapé Pujol, que regenta la 
farmàcia que hi ha al capdamunt de la 
baixada dels Drets, en el xamfrà del car-
rer Sobrerroca. El 15 de novembre deixa 
la farmàcia, que passarà a uns altres pro-
pietaris. Com a veí il·lustre del Pou, el se-
nyor Ramon va fer-lo aparèixer a la sec-
ció Qui no coneix... en què, com sempre, 
sortia perfectament il·lustrat en miniatu-
ra en una caricatura de Maria Picassó. Li 
desitjo un jubileu ben nodrit d’activitats 
i aficions, que prou que se’l mereix.
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EL RETORN JAUME GUBIANAS



51EL CUL DEL POU · NOVEMBRE 2022



52 EL CUL DEL POU · NOVEMBRE 2022
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